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رئیس اتاق بازرگانی ایران اعلام کرد

نگرانی از آینده طلای سرخ ایران
رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه آینده خوبی برای زعفران ایران با توجه به 
شرایط کنونی دیده نمی شود، گفت: باید برای صنوف تبدیلی زعفران فکر اساسی 

صورت گیرد.
خصوصی  بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  جلسه  در  شافعی  غلامحسین 
خراسان جنوبی، اظهارکرد: گرچه خراسان جنوبی به سبب کمیت جمعیت و وسعت 
جزو استان های کوچک به شمار می رود، اما دارای ظرفیت های مهمی از جمله نیروی 
انسانی و مواهب طبیعی فراوانی بوده که این استان را جزو استان های سرآمد کشور 
قرار داده است. وی با بیان اینکه زعفران یکی از کالاهای فوق استراتژیک کشور 
محسوب می شود، افزود: خواستگاه اولیه این محصول خراسان جنوبی بوده و در دیگر 

کشورها این نوع محصول و با این کیفیت را سراغ نداریم.
رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه باید در مورد زعفران ایران فکر جدی شود، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه آینده خوبی برای زعفران ایران دیده نمی شود و نباید این 
محصول باارزش را به راحتی رها کنیم اتاق بازرگانی ایران آمادگی دارد در این راستا 
ورود یافته و کمک کند. شافعی گفت: به دو دلیل شامل ورود کشورهای دیگر به تولید 
محصول زعفران و استفاده نکردن از ابزارهای نوین برای تولید این محصول برای آینده 
زعفران ایران آینده خوبی پیش بینی نمی شود. وی تاکید کرد: در حال حاضر مصرف 
محصول زعفران بیش  از مصرف خوراکی در صنایع دارویی و آرایشی مورد استفاده 
قرار می گیرد، بنابراین باید برای صنوف تبدیلی زعفران و توجه به این امر فکر اساسی 
در کشور صورت گیرد. رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره اتاق بازرگانی ایران یک طرح 
مطالعاتی عمیق برای آینده زعفران در برنامه کاری خود دارد، افزود: تامین هزینه های 
این طرح برعهده اتاق بازرگانی ایران است. شافعی به شورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی اشاره کرد و گفت: باید در مسائل اقتصادی بین بخش خصوصی و 
دولتی شراکت وجود داشته باشد. وی ادمه داد: از فضای خوبی که در حال حاضر برای 

گفت وگوی بخش خصوصی با سه قوه ایجاد شده به خوبی استفاده شود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه متاسفانه قوانین ما شفاف نبوده و در 
استان های گوناگون متفاوت است، گفت: در شرایط حاضر بخش خصوصی و دولت 
باید به یکدیگر کمک کرده و با این دید به  جلو بروند که با شرایط کنونی با تفسیری 

که قانون وجود دارد گرهی را باز کرده نه اینکه گرهی را ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه باید شرکت های سهامی احیاء شده و سهامداران آن همه مردم 
ایران باشند، افزود: اگر به این دیدگاه برسیم که منافع همه در منافع ملی نهفته است، 
می توانیم شرایط کشور را بهبود بخشیده و هر چند داشتن این دیدگاه سخت بوده 
ولی باید همه به این سمت حرکت کنیم. رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه 
بخش دولتی و خصوصی هدف غیرمشترکی ندارند، خاطرنشان کرد: به جای لیست 
کردن مشکلات باید راه حل های غلبه بر مشکلات لیست و برای حل آن تلاش شود.

رئیس کمیسیون انرژی مجلس: 

مجلس و دولت حامی قراردادهای نفتی هستند
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس و دولت حامی 

قراردادهای نفتی با شرکت های بزرگ دنیا هستند.
فریدون حسنوند روز یکشنبه درآیین امضای تفاهم  نامه مطالعه سه میدان نفتی 
خوزستان بین شرکت مناطق نفتخیزجنوب با شرکت نفتی شلمبرژه اظهار کرد: 
مجلس شورای اسلامی و به ویژه کمیسیون انرژی مجلس همواره حامی مجموعه ای 
است که با کار تخصصی درصدد انعقاد قراردادهایی است که به ورود تکنولوژی و جذب 

سرمایه گذار در کشور منجرشود. 
وی افزود: ایران دست دوستی به سمت کشورهای جهان برای هموار ساختن راه 
پیشرفت در آینده دراز می کند اما در این ارتباط باید احترام متقابل، حفظ منافع ملی 

و احترام به ارزش های مردم مد نظر قرار گیرد. 
وی ادامه داد: این تفاهمنامه ها می تواند در حوزه اقتصادی تحول عظیمی در 
خوزستان و درسطح ملی ایجاد کند و توسعه، ایجاد اشتغال و رفع دغدغه مسئولان و 
مردم را به دنبال دارد.  رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی افزود: مسئولان 
کشوری و به ویژه این کمیسیون که حوزه نفت جزو مسئولیت های اصلی آن به شمار 
می رود حمایت قاطع خود را از سرمایه گذاری در داخل کشور اعلام کرده و تصویب 

بسیاری از طرح ها و لوایح در این حوزه، مبین حمایت جدی این کمیسیون است. 
وی گفت: اگرچه درظاهر برخی از کشورها شمشیر تحریم را بالا برده اند اما در پس 
پرده رقابت جدی برای در دست گرفتن میدان های نفتی و سرمایه گذاری کشورمان 
در این حوزه در بین کشورها وجود دارد و امروزه بسیاری از کشورهای جهان به دنبال 

حضور در حوزه های نفت و گاز و پتروشیمی ایران هستند. 
تفاهم  نامه و قرارداد محرمانگی مطالعه و تهیه طرح توسعه میدان های رگ  سفید، 
پارسی و شادگان میان شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و شرکت شلمبرژه روز 
یکشنبه با حضور جمعی از مسئولان استانی و کشوری در سرسرای امام رضا)ع( 
باشگاه نفت در اهواز به امضا رسید.  شلمبرژه )Schlumberger( بزرگترین شرکت 
خدمات نفتی در جهان است. این شرکت بین المللی در حدود 123 هزار کارمند از 

140 ملیت مختلف دارد و هم اکنون در 85 کشور فعالیت می  کند. 
دفاتر مرکزی کمپانی شلمبرژه در شهرهای هیوستون آمریکا، پاریس و لاهه قرار 

دارند. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

نوسان نرخ ارز زیان هنگفتی برای اقتصاد کشور 
به همراه خواهد داشت

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی گفت: حتی 
یک ساعت بروز نوسان در بازار ارز می تواند میلیاردها دلار ثروت خلق کند و در عین 
حال زیان هنگفتی برای اقتصاد کشور به همراه خواهد داشت و موضوع مقطعی بودن 

نوسان ها بهانه است .
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« درباره نوسان های اخیر در بازار ارز کشور و افزایش 
قیمت برخی ارزهای عمده گفت: حتی نباید یک ساعت هم تغییر در نرخ ارز وجود 
داشته باشد، زیرا در کنار ثروت های باد آورده ای که برای عده ای ایجاد می کند، 
زیان های هنگفتی را برای اقتصاد کشور به بار می آورد. نماینده مردم رشت در 
مجلس تاکید کرد: بی توجهی به این نوسان ها به بهانه مقطعی بودن آن زیانبار است 
و سیاست چند نرخی ارز می تواند رانت ایجاد کند و فساد به همراه داشته باشد. به 
گفته وی، برخی واسطه ها و دلالان در بازار با نرخ سازی دلار از این محل سودهای 
میلیاردی کسب می کنند و به اقتصاد ملی آسیب وارد می سازند. جعفرزاده در پاسخ 
به این پرسش که با توجه به تلاش دولت برای مهار تورم و بهبود رشد اقتصادی، آیا 
افزایش نرخ ارزها مانند دلار به منزله افت ارزش پول ملی نیست، گفت: افت ارزش 
پول ملی به این اندازه قابل پذیرش نیست، زیرا بخشی از موضوع به نقدینگی و کاهش 
حجم پول در جامعه مربوط می شود و نه ارزش پول ملی و دولت نیز جلوی افزایش 
فزاینده نقدینگی را گرفته است. به گزارش ایرنا، بازار آزاد ارز تهران در هفته های 
گذشته شاهد رشد قیمت برخی ارزهای عمده بویژه دلار آمریکاست به نحوی که 
ارزش آن در برابر ریال در مبادلات به بیش از 37 هزار ریال نیز رسید. برخی فعالان 
بازار سکه و ارز، اعلام قبلی دولت مبنی بر اجرای طرح یکسان سازی نرخ ارز در نیمه 
دوم سال را علت اساسی این افزایش می دانند و برخی نیز معتقدند: این افزایش ها 
مقطعی است و جهش قیمت دلار را مانند آنچه در بحران ارزی سال 91 شاهد بودیم، 
رخ نخواهد داد. انتخاب رییس جمهوری جدید آمریکا، رشد تقاضای ارز در هفته های 
گذشته بویژه سفرهای اربعین ، و نزدیکی آغاز سال نو میلادی ) 12 دی( از جمله 

دلایل این افزایش مطرح شده است.

سخنگوی شرکت پست:

تعرفه برخی خدمات پستی 5 درصد افزایش یافت
سخنگوی شرکت ملی پست جمهوری اسلامی ایران از افزایش 5درصدی تعرفه 
برخی خدمات پستی خبر داد و افزود: دستورالعمل اعمال تعرفه های جدید در دست 

تدوین است و بزودی برای اجرا به واحدهای پستی ابلاغ می شود.
کمحمدحسن ترابی افزود: تاکنون تعرفه های پست هیچ گونه افزایشی نداشته است 

اما امسال قرار شد در برخی خدمات این شرکت افزایش نرخ لحاظ شود.
وی افزایش تعرفه خدمات پست پیشتاز را یکی از مواردی اعلام کرد که بزودی این 
افزایش نرخ در آن لحاظ خواهد شد. ترابی خاطرنشان کرد: اعمال افزایش تعرفه سایر 

خدمات به محض آماده شدن دستورالعمل تدوینی به اطلاع عموم خواهد رسید.
به گزارش ایرنا، برخی شهروندان شهرهای مختلف در روزهای اخیر با مراجعه به 

دفاتر پست با افزایش یکباره نرخ برخی خدمات پستی مواجه شده بودند.
شرکت ملی پست ایران با برخورداری از 14 هزار نفر کارمند و 22 هزار نفر از بخش 
خصوصی در سطح کشور فعالیت می کند و دارای 10 هزار دفتر فناوری اطلاعات 
و ارتباطات) آی سی تی ICT ( روستایی و 6 هزار دفتر پیشخوان شهری است. 

همچنین یک هزار و 600 کامیون، کامیونت و وانت مرسولات را حمل می کند.
بنا به اعلام مسوولان ارشد شرکت پست براساس اساسنامه جدید این شرکت در 

یک سال آینده دو اپراتور جدید پستی از سوی بخش خصوصی معرفی می شود.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ایران:

توسعهنرمافزاریراهیبرایمقابلهباقاچاقکالاست
معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
ایران گفت: پس از برجام و تأثیرات مهم آن در شرایط و روابط 
اقتصادی کشور، توانستیم بهترین تجهیزات موجود در دنیا را با 
رعایت تمام نظامات مالی معاملاتی دولت و سازمان بنادر و دریانوردی 

خریداری کنیم که امیدواریم در سال آینده وارد کشور شود.
محمد سعیدنژاد در گفت وگو با ایسنا،  در خصوص برنامه های 
آتی بندر شهید رجایی افزود: 3 پروژه مهم شامل بخش ترمینال 
کانتینری، بخش نفت و  بخش مواد معدنی در این بندر داریم که 

به طورجدی در حال بررسی است.
این مقام مسئول در خصوص پروژه بخش ترمینال کانتینری، 
بیان کرد: در حالی ترمینال 2 در بندر شهید رجایی ساخته شد که 
تجهیزاتش تأمین نشده بود و بعد از برجام  و تأثیرات مهم آن در 
شرایط و روابط اقتصادی کشور، توانستیم بهترین تجهیزات موجود 
در دنیا ازجمله 18 دستگاه گنتری کرین را با رعایت تمام نظامات 
مالی معاملاتی دولت و سازمان بنادر و دریانوردی خریداری کنیم که 

امیدواریم در سال آینده وارد کشور شود.  
وی در خصوص ترمینال 3 بندر شهید رجایی افزود: دو موضوع 
مختلف داریم، یکی مسئله ساخت اسکله که توسط سازمان بنادر 
و از محل منابع داخلی خود سازمان انجام خواهد گرفت و دیگری 
مسئله تجهیز و بهره برداری این ترمینال است که تقریباً هزینه ای 
معادل با ساخت اسکله را دارد و تصمیم به واگذاری آن به بخش 
خصوصی گرفته ایم که آخرین اقدامات آن انجام و حدود 80 تا 90 
روز آینده فراخوان عمومی آن در قالب یک کنسرسیوم داخلی و 
بین المللی شکل خواهد گرفت که بتواند به طور هم زمان بهره گیری از 
امکانات داخلی و استفاده از دانش، تکنولوژی و شبکه تجاری جهانی 

را داشته باشد.
وی ادامه داد: فراخوان مربوط به انتخاب پیمانکار بهره برداری 
ترمینال یک و 2 هم که موضوع مهمی است و می تواند نقش جدی 
در توسعه فعالیت ها و ارتقاء میزان عملیات این بندر داشته باشد، 

به زودی انجام خواهد شد.
سعیدنژاد با تأکید بر اهمیت سرمایه گزاری بخش خصوصی 
در بخش بانکرینگ )سوخت رسانی با کشتی ها و شناورها(، اضافه 
کرد:  در کنار تأسیس و ایجاد اسکله های نفتی در داخل بندر شهید 
رجایی، واگذاری بانکرینگ به بخش خصوصی جزء کارهایی است که 
در حال آماده سازی اسناد فنی مناقصه گذاری آن هستیم و امیدواریم 

بتوانیم ظرف 3 ماه آینده این مناقصه را برگزار کنیم.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ایران در خصوص بخش مواد 
معدنی اذعان کرد: مطالعات مشترکی بین سازمان بنادر و دریانوردی 
ایران و ایمیدرو )سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران( در حال انجام است تا حجم امکانات موردنیاز پیش بینی شود.

توسعه نرم افزاری راهی برای مقابله با قاچاق کالاست
وی با تأکید بر اهمیت توسعه بخش نرم افزاری افزود: توسعه 
با دستگاه های دیگر به صورت  بنادر و دریانوردی  روابط سازمان 
الکترونیک و با حذف سیستم کاغذی مسئله ایست که برای سهولت 
کار، ارتقاء کیفی خدمات مشتریان و از طرف دیگر جلوگیری از 
سوءاستفاده هایی مثل قاچاق می تواند نقش جدی داشته باشد و 
خوشبختانه به دلیل همکاری خوبی که بین ما و دستگاه های دیگر 
ازجمله گمرک برقرار است، این فرآیند مسیر خوبی را طی کرده و 

ادامه خواهد داشت.
این مقام مسئول بابیان اینکه نیروی انسانی ما هم باید ارتقاء کیفی 
پیدا کند و هم به مسائل انگیزشی آن ها توجه شود، تصریح کرد: 

در خصوص ارتقاء کیفی نیروی انسانی کارهایی در سازمان بنادر و 
مجموعه کشور انجام می شود، اما در خصوص این بندر و این استان 
سرمایه گذاری برای توسعه نظام های آموزش عالی در حوزه دریا به 

علت نداشتن توسعه کافی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی بابیان اینکه استان هرمزگان دروازه طلایی اقتصاد ایران است، 
ادامه داد: دانشگاه هایی در این استان هست که در حوزه دریا کار 
می کنند اما با توجه به اهمیت استراتژیک این منطقه و با توجه به 
اینکه هرمزگان و بندر شهید رجایی محور اصلی فعالیت های دریایی 
کشور است، نیاز به سرمایه گذاری بیشتری در حوزه دانش پژوهی و 

آموزش نیروی انسانی دارد.
رشد 23 درصدی عملکرد بندر شهید رجایی پس از برجام

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ایران با تأکید بر این که رشد 
عملکرد بندر شهید رجایی نسبت به سال گذشته حدود 23 درصد 
بوده است، تصریح کرد:  این رشد به طور متناسب در همه بنادر کشور 
اتفاق نیفتاده است و با توجه به اینکه فعالیت بسیاری از شهرهای 
کشورمان مبتنی بر فعالیت دریا و بندر است، لازم است بتوانیم این 
رشد را در بقیه بنادر نیز گسترش دهیم که پایه و محور توسعه شان 

ایجاد بنادر کوچک در سواحل است.
. کاهش دخالت دولت و افزایش مشارکت بخش خصوصی 

سیاستی راهبردی است
این مقام مسئول ضمن تأکید بر اهمیت توسعه فعالیت بخش 
خصوصی در بنادر، اذعان کرد: عمده سرمایه گذاری سازمان بنادر 
و دریانوردی ایران در آبراه ها، اسکله ها و تجهیزات اساسی روی 
اسکله هاست و به جز آن تمامی سرمایه گذاری هایی که از 10 الی 15 
سال گذشته هم در بندر شهید رجایی و هم بنادر دیگر شده توسط 
بخش خصوصی انجام گرفته است و این ناشی از یک سیاست کلی، 
استراتژیک و راهبردی است که در آن مسیر و جهت گیری سازمان و 
دولت به سمت کاهش میزان دخالت دولت و افزایش میزان مشارکت 

بخش خصوصی در این حوزه است.
سعیدنژاد بابیان اینکه مهم ترین ویژگی فعالیت در حوزه دریا 

محدود و محصور  نبودن این فعالیت ها به خشکی و داخل سرزمین 
است، خاطرنشان کرد: بخش خصوصی در این حوزه باید بزرگ، قوی 
و قابل رقابت با رقبای خارجی عمل کند چراکه  این نوع فعالیت ها در 
حوزه ای جهانی قابلیت رقابت دارد و باید بتوانیم سرمایه گذاری ها و 
سرمایه گذارانی با این ابعاد در مجموعه فعالیت هایمان به وجود آوریم.

واگذاری فعالیت های داخل دریا به بخش خصوصی
وی اظهار کرد: گامی که امسال شروع کردیم و ادامه خواهد داشت 
این است که بخشی از فعالیت هایمان در داخل دریا را هم به سمت 
خصوصی سازی و واگذاری به بخش خصوصی پیش ببریم و اولین 
اقدامی که در این زمینه در سال جاری انجام گرفت واگذاری عملیات 
لایروبی بود که فاز اول آن از طریق مناقصه عمومی به کسانی 
که توانایی انجام این کار رادارند انجام گرفت و از اقدامات بعدی 
که امیدواریم تا پایان سال بتوانیم انجام دهیم این است که بقیه 
فعالیت ها شامل عملیات یدک کشی، عملیات راهنمایی و عملیات 
خدمات کشتی را هم به بخش خصوصی واگذار کنیم و سازمان 
بنادر و دریانوردی ایران تنها موضعی حاکمیتی، نظارتی و کنترلی بر  

فعالیت های این حوزه پیش بگیرد.
ایجاد شرایط رقابتی با حذف تعرفه ها، سیاستی برای 

جذب سرمایه گزار
این مقام مسئول با اشاره به اینکه عمده ای از فعالیت های سازمان 
بنادر و دریانوردی در قالب تعرفه انجام می شود، افزود: وجود بخشی 
از این تعرفه ها به دلیل موقعیت حاکمیتی سازمان و انحصاری بودن 
این فعالیت ها ضرورت دارد و باید انجام شود  اما با بررسی هایی که 
داشتیم متوجه شدیم حدود 70 تا 80 درصد از دفترچه تعرفه هایمان 

قابلیت حذف، آزادسازی و واگذاری به بازار را  دارد.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ایران بابیان اینکه حذف 
تعرفه ها از سیاست های اصولی و اساسی سازمان است، اضافه کرد: 
شرکت ها و نهادهای خصوصی ارائه کننده خدمات می توانند در یک 
تعامل با صاحبان کالا و با توجه به قوانین و نظامات خودشان و 
صاحبان کالا نرخشان را تغییر دهند و امیدواریم که شاهد بهبود 

قیمت ها و ارتقای کیفیت و کارایی فعالیت های این حوزه باشیم.
وی همچنین اذعان کرد: این واگذاری باعث ایجاد شرایطی رقابتی 
خواهد شد و صاحبان بخش خصوصی این امکان را خواهند داشت 
که بتوانند با شرکت های دیگر در این زمینه رقابت کنند و در ایجاد 
انگیزه برای جذب سرمایه و سرمایه گزار نقش مؤثر و مهمی را داشته 

باشند.
۹۰ درصد عملیات مسافربری دریایی کشور در استان 

هرمزگان است
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به این که حدود 90 درصد 
عملیات مسافربری دریایی کشور در استان هرمزگان است، افزود: 
به دلیل وجود جزایر زیبا و جذابی که در این منطقه وجود دارد و 
سرمایه گذاری های خوبی که در این حوزه انجام گرفته است، تراکم 
سفرهای دریایی و استقبال مسافرین در این منطقه بالاست، اما 
ظرفیت این منطقه بیش از آن است که به شرایط موجود اکتفا 
کنیم و به همین جهت در مصوباتمان مشوق های لازم را برای 
جذب سرمایه گذار در حوزه مسافربری گذاشته ایم و از طرف دیگر 
تنوع در خدماتی که در حوزه مسافربری دریا ارائه می شود یکی از 
ضرورت هایی است که باید توجه بیشتری به آن شود، برای مثال 
ایجاد تنوع در نوع خدمات، ایجاد خطوط مختلف بین جزایر، استفاده 

از شناورهای مختلفی باقابلیت حمل مسافر، بار و وسایل نقلیه.
سعیدنژاد خاطرنشان کرد: سازمان بنادر و دریانوردی، دولت، 
وزارت راه و شهرسازی و استانداری همه در راستای ارتقاء وضعیت 
خدمات، خطوط و شناورهای مسافربری استان هرمزگان هم نظر 
و همفکر هستند و آمادگی خود را برای تحقق این مهم اعلام 

داشته اند.
برای حفظ ایمنی در دریا سرمایه گذاری های بیشتری می کنیم

گفت:  دریا  در  ایمنی  مسئله  خصوص  در  مسئول  مقام  این 
آن  در  دریانوردی  و  بنادر  سازمان  که  جدی  سیاست های  از 
سرمایه گذاری کرده و در آینده نیز سرمایه گذاری های سنگین و بلند 

بیشتری خواهد داشت، خرید تجهیزات ایمنی در دریاست.  
وی در ادامه اذعان کرد: با توجه به حمایت هایی که مجلس شورای 
اسلامی در حوزه دریا داشتند و خواهند داشت، در حال خرید حدود 
800 میلیون دلار تجهیزات و امکانات برای مجموعه سواحل در 

سال جاری هستیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: ازجمله تجهیزاتی که 
سازمان در حوزه ایمنی در دریا در دست خرید دارد و تمام مراحل 
اولیه فراخوان آن فراهم شده، بالگردهای امداد و نجات و شناورهای 
جستجو و نجات مادر است که برای منطقه ای مثل خلیج فارس و 

دریای عمان نیازی جدی به شمار می رود.  
وی توجه به مسئله ایمنی در دریا را امری مهم دانست و تأکید 
کرد: این مسئله امری نیست که نسبت به آن بی تفاوت باشیم و مردم 
را بدون داشتن پوشش حفاظتی مناسب و رعایت ضوابط ایمنی و 

مقررات، وارد آب های سرزمینمان کنیم.
ساخت وسازهای بی رویه در حریم سواحل مشکلی اساسی است

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ایران مسئله حفظ سواحل 
را نیز از موضوعات مهم دیگری که باید به صورت جدی به آن 
پرداخت، دانست و تصریح کرد: از مشکلات اصلی ما در این حوزه 
ساخت وسازهای بی رویه ای است که در حریم سواحل اتفاق می افتد 
و ما علیرغم میل باطنی مان و برای حفظ حقوق مردم و حفظ ایمنی 
و امنیت سواحل مجبور به پیگیری این تخلفات از طریق مراجع 

قضایی هستیم.  

گزارش 8 ماهه تجارت خارجی

صادرات از واردات سبقت گرفت
گزارش تجارت خارجی ایران در هشت ماهه سال جاری نشان می دهد صادراتمان در 

این مدت نسبت به واردات افزایش داشته است.
به گزارش ایسنا بر اساس اطلاعات گمرک ایران صادرات غیرنفتی ایران در هشت ماهه 
سال جاری نسبت به سال گذشته 5 و 74 صدم درصد افزایش یافته و این درحالی است 
که روند واردات کشورمان که در ماه های گذشته منفی بود در آبان ماه مثبت شد. بر 
این اساس تشریفات گمرکی 81 میلیون و 761 هزار تن کالای صادراتی و 21 میلیون 
و 563 هزار تن کالای وارداتی در گمرکات سراسر کشور انجام شده است. در این مدت 
صادرات غیرنفتی کشورمان به 28 میلیارد و 117 میلیون دلار رسید، این رقم سال 
گذشته 26 میلیارد و 590 میلیون دلار بود. همچنین واردات کشورمان در این مدت 
به 27 میلیارد و 383 میلیون دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 94 
صدم درصد افزایش نشان می دهد. این آمار حکایت از آن دارد که تراز تجاری جمهوری 
اسلامی ایران در هشت ماهه سال جاری همچنان مثبت بوده و عملکردی بهتر از مهر ماه 
به ثبت رسیده است. آمار تجارت خارجی کشور در حوزه صادرات، طی سنوات قبل در 
دو بخش صادرات غیرنفتی با احتساب و بدون احتساب میعانات گازی اعلام می شد و از 
آنجایی که در سال های قبل برای این کالا )میعانات گازی( ردیف تعرفه مجزا و مستقلی 
وجود نداشت، لذا با شرح گازهای طبیعی مایع شده به همراه سایر گازها، ذیل ردیف 
تعرفه 27111190 اظهار می شد. با عنایت به اینکه در کتاب مقررات صادرات و واردات 
سال 1395، برای نخستین بار ردیف تعرفه مجزایی با کد 27090010 جهت میعانات 
گازی منظور شده، لذا از ابتدای سال جاری، صادرات دو کالای میعانات گازی و گازهای 
طبیعی مایع شده به صورت مجزا و هر یک در ذیل کد تعرفه مختص به خود منظور 
می شود. از طرفی با توجه به اینکه کد تعرفه مربوط به گاز طبیعی مایع شده در گروه 
کالایی پتروشیمی قرار دارد، لذا جهت شفاف سازی بیشتر و نشان دادن مقایسه میزان 
صادرات این کالا در هفت ماهه سال جاری و مدت مشابه سال گذشته، این کالا از ردیف 

گروه کالایی پتروشیمی خارج و در ردیف جداگانه ای آورده شده است.
اقلام عمده صادرات

در این مدت میعانات گازی با 4 میلیارد و 519 میلیون دلار عمده ترین کالای صادراتی 
کشورمان بود که 16 و 7 صدم درصد از کل صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده 
است. گازهای طبیعی مایع شده نیز با یک میلیارد و 952 میلیون دلار در رتبه بعدی 
قرار دارد و پس از آن به ترتیب روغن های سبک و فرآورده ها به جز بنزین با یک میلیارد 
و 57 میلیون دلار، گازهای نفتی هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده با 960 میلیون 

دلار و پروپان مایع شده با 763 میلیون دلار قرار دارند.
اقلام عمده واردات

اقلام عمده وارداتی طی هشت ماهه سال 1395 به ترتیب شامل ذرت دامی به ارزش 
874 میلیون دلار، لوبیای سویا به ارزش 594 میلیون دلار، قطعات منفصله جهت 
تولید اتومبیل سواری به ارزش 531 میلیون دلار، برنج به ارزش 520 میلیون دلار و 
وسایل نقلیه موتوری به ارزش 459 میلیون دلار بود. این گزارش حاکی است، بخشی 
از ترخیص برنج در مهر ماه بنا به مصوبه هیئت وزیران، توسط شرکت تعاونی های 

مرزنشینان یا از محل ارزش افزوده مناطق آزاد صورت گرفته است.
خریداران عمده کالاهای ایرانی

چین همچنان بزرگ ترین خریدار کالاهای ایرانی است به طوری که در هشت ماهه 
سال جاری حجم صادرات غیرنفتی کشورمان به چین به 5 میلیارد و 11 میلیون دلار 
رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته یک و 82 صدم درصد افزایش داشته است. 
پس از چین به ترتیب امارات متحده عربی با 4 میلیارد و 371 میلیون دلار، عراق با 4 
میلیارد و 68 میلیون دلار، ترکیه با 2 میلیارد و 606 میلیون دلار و جمهوری کره با 2 
میلیارد و 144 میلیون دلار قرار دارند. یکی از نکات مهم تجارت خارجی ایران در هشت 
ماهه سال جاری افزایش صادرات غیرنفتی به عراق با یک و 85 صدم درصد و جمهوری 
کره با 708 درصد بود. همچنین صادرات غیرنفتی ایران به سایر کشورها در مجموع 5 

و 98 صدم درصد رشد داشت.
کشورهای عمده صادرکننده کالا به ایران

آمار تجارت خارجی کشورمان در هشت ماهه سال جاری از کاهش واردات از کشورهای 
عمده طرف معامله با ایران و افزایش واردات از آلمان حکایت دارد، به نحوی که رتبه های 
اول تا چهارم به ترتیب به کشورهای چین با 6 میلیارد و 469 میلیون دلار، امارات 
متحده عربی با 4 میلیارد و 679 میلیون دلار، جمهوری کره با 2 میلیارد و 148 میلیون 
دلار و ترکیه با یک میلیارد و 760 میلیون دلار اختصاص دارد. روند واردات ایران از این 
کشورها در کل کاهشی و به ترتیب 4 و 82 صدم درصد، 10 و 91 صدم درصد، 12 و 
38 صدم درصد و 14 و 23 صدم درصد کاهش داشته است، اما واردات ایران از آلمان که 
پنجمین کشور عمده طرف معامله با کشورمان بود، 25 و 21 صدم درصد افزایش داشته 
و در این مدت به یک میلیارد و 461 میلیون دلار رسیده است. واردات کشورمان از سایر 

کشورها نیز در این مدت در مجموع بیش از 15 و 49 صدم درصد رشد داشته است.

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول رییس جمهوری مطرح کرد: 

ایجاد بیش از 368 هزار شغل پایدار روستایی در دولت یازدهم 

اول  معاون  مناطق محروم  و  روستایی  توسعه  معاون 
رییس جمهوری از اعلام آمادگی 700 سرمایه گذار به 
صورت غیرمشارکتی در روستاها خبر داد و گفت: از ابتدای 
دولت یازدهم تا شهریورماه سال جاری بیش از 368 هزار 

و 771 شغل پایدار در روستاها ایجاد شده است. 
از  یکی  ایرنا  گوبا  و  گفت  در  رضوی  ابوالفضل  سید 
مشکلات کشور را برنامه ریزی عنوان کرد و افزود: متاسفانه 
در این چندسال نیز نخواستیم قبول کنیم که مشکل ما، 
بیشتر مشکل برنامه ریزی است و مشکل ساختاری نیست.

وی با تاکید بر این که اصلاح نظام برنامه ریزی برای هر 
دولت از اهم واجبات است، بیان کرد: سیستم برنامه ریزی 
کشور همزمان با سیستم اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 

بعد از پیروزی انقلاب اسلامی متحول نشده است.
اول  معاون  مناطق محروم  و  روستایی  توسعه  معاون 
رییس جمهوری در ادامه با بیان این که دولت یازدهم با 
شناخت درست مشکلات و علت عقب افتادگی روستاییان 
در جهت حل آن گام برداشته است، یادآور شد: شخص 
رییس جمهوری به عنوان مقام اول اجرایی کشور برای 
اولین بار 6 نشست اختصاصی با روستاییان و عشایر برگزار 

کرد.
رضوی تصریح کرد: در این دولت با آسیب شناسی به 
مشکلات روستاییان که مهم ترین مشکل آنان مساله 
اقتصادی و اشتغال برای نسل تحصیل کرده بود، توجه 

جدی شد.
را  ادامه داد: رییس جمهوری دومین توجه ویژه  وی 
به روستانشینان مرزی داشت و گفت آنها علاوه بر این 
که روستایی و سربازان جبهه تولید هستند سربازان و 
نگهبانان مرزهای کشورند. این تعبیر زیبا را کدام دولتمرد 

به روستاییان داده است؟
اول  معاون  مناطق محروم  و  روستایی  توسعه  معاون 
گرفته  صورت  اقدامات  از  دیگر  یکی  جمهوری  رییس 
در دولت تدبیر و امید را توجه ویژه به بحث آموزش و 
ادامه تحصیل فرزندان روستایی و عشایری عنوان کرد 
و گفت: عدالت آموزشی در کشور که به برنامه ریزی باز 
می گردد بحثی بود که اجرا نمی شد، بیشترین فرزندان 
روستاییان و عشایر که ادامه تحصیل دادند در دانشگاه های 
غیردولتی وارد شدند چون پایه و بنیان علمی به دلیل 
این که از کیفیت کمتر آموزشی برخوردار بودند نسبت به 

شهرنشینان ضعیف تر بود که در این دولت به این مساله 
توجه شد.

رضوی به نتایج بدست آمده از توجه دولت یازدهم به 
روستاییان اشاره کرد و اظهارداشت: یکی از نتایج این بود 
که در نیمه دوم سال 92 در حالی که نرخ رشد اقتصادی 
در کشور منفی بود در روستاها مثبت شد و این رشد 

همچنان ادامه دارد.
به صورت  گذار  از 700 سرمایه  بیش  داد:  ادامه  وی 
نتیجه  کردند.  آمادگی  اعلام  روستاها  در  غیرمشارکتی 
عملیاتی آن این می شود که امسال برای سال 1395 
دولت با سرعت، شجاعت و شهامت کامل با همه دستگاه 
های مرتبط روستایی 173 هزار شغل ایجاد خواهد کرد که 
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هزار شغل بوده است. 
اول  معاون  مناطق محروم  و  روستایی  توسعه  معاون 
رییس جمهوری همچنین به موضوع گازرسانی به روستاها 
اشاره کرد و گفت: گاز رسانی به روستاها در برخی استان 
ها به بیش از یک و نیم برابر طول دوران های گذشته بود، 
گازرسانی روستاها در سال اول دولت روحانی مجموعا در 
کشور 42 درصد بود و امروز به نزدیک 70 درصد رسیده 

است.
رضوی خاطرنشان کرد: تا پایان سال 95 روستای بالای 
10 خانوار بدون برق نخواهیم داشت و امروز 99/9 درصد 

روستاییان دارای نعمت برق هستند.
وی ادامه داد: همچنین 25 هزار روستاهای کشور تا 

پایان سال دارای اینترنت پرسرعت خواهند شد. 
اول  معاون  مناطق محروم  و  روستایی  توسعه  معاون 
رییس جمهوری گفت: در دولت های قبل بحثی به عنوان 
توان افزایی اقتصادی روستاییان مطرح نبود و این موضوع 
برای نخستین بار در دولت تدبیر و امید مورد توجه قرار 
گرفت. رضوی همچنین با تاکید بر ضرورت حفظ فرهنگ 
بیان کرد: فرهنگ  آنان  روستایی و ورزش های سنتی 
مشارکت  فرهنگ  از  برتر  بسیار  روستاها  در  مشارکت 
در شهرها است. تاریخ مشارکت غیررسمی نانوشته در 

روستاها به بیش از دو قرن می رسد.

اپراتوری با نیم میلیون سیم کارت بلاتکلیف

تکلیف تالیا همچنان نامعلوم
  شرکت گسترش ارتباطات تالیا که سالهاست درباره آینده آن وعده های متعدد مطرح 

می شود این روزها تنها حدود 50 هزار مشترک فعال دارد.
به گزارش ایسنا، آمارهای رسمی منتشر شده گویای آن است که تا پایان شهریور ماه 
سال جاری حدود 592 هزار و 500 مشترک تالیا در کشور وجود داشته که از این میان 
تنها حدود 50 هزار نفر یعنی کمتر از 10 درصد مشترکان این اپراتور فعال بوده و باقی 

سیم کار تهای این اپراتور در حالت غیر فعال قرار دارند.
البته  اینکه حدود نیمی از سیم کارت های کشور در حالت غیر فعال قرار دارند موضوعی 
کلی است که مربوط به تمام اپراتورها می شود اما اینکه از مجموع مشترکان یک اپراتور 
کمتر از 10 درصد سیم کارت ها فعال بوده و بیش از 500 هزار سیم کارت غیر فعال باشند 

موضوع دیگری است.
تالیا البته در ارائه خدمات به مشترکان خود نیز با کاستی های متعدد همراه بوده و از ارائه 
بسیاری سرویس های جدید از سایر اپراتورها جا مانده است از سوی دیگر پیش از این در 
سال 1393 وزیر ارتباطات به انتقاد از این وضعیت پرداخته و عنوان کرده بود: این شرکت 
دارای پروانه ای برای فعالیت 15 ساله بوده و تاکنون 10 سال از عمر این فعالیت ها گذشته 

است و حدود پنج سال از مجوز آن باقی است.
در مقطعی از زمان نیز صابر فیضی -عضو هیات مدیره تالیا - در پاسخ به این سوال که 
در نهایت چه سرنوشتی در انتظار تالیا و مشترکان آن خواهد بود؟ اینگونه عنوان کرده بود 

که تالیا برای بهبود و بازسازی شبکه به اعتباری 200 میلیارد تومانی نیاز دارد.
بعدها نیز از سوی مسئولان مخابراتی صحبت های متعددی درباره ادغام همراه اول 
و تالیا که هر دو به نوعی زیرمجموعه شرکت مخابرات هستند مطرح شد و مدیرعامل 
شرکت ارتباطات سیار در این باره عنوان کرد: در خصوص وضعیت این شرکت برنامه های 
متعددی در مخابرات وجود دارد و ممکن است طی ماه های آتی در صورت رسیدن به 

توافق همکاری مشترکان تالیا از خدمات همراه اول استفاده کنند.
در دوره ای نیز اخباری منتشر شده و در قالب آن مسئولان وزارت نیرو از ورود تالیا 
به شکل کنسرسیوم در حوزه فن آوری اطلاعات طرح هوشمندسازی شبکه برقی کشور 

خبر دادند.
اما با تمام این تفاسیر همچنان تکلیف نیم میلیون سیم کارتی که زمانی از سوی این 
اپراتور واگذار شده نامعلوم است و از سوی شرکت مخابرات یا وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و سازمان تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی اقدامی جدی در خصوص احقاق 
حق مشترکان این اپراتور که زمانی برای استفاده از خدمات تالیا هزینه کرده اند، صورت 
نگرفته است. شرکت گسترش ارتباطات تالیا به عنوان اولین شبکه مستقل پیش پرداخت 
تلفن همراه )Pre-Paid( از سال 1383 با استفاده از تجهیزات سخت افزاری و نرم افزاری 
 GSM شرکت های زیمنس، آلکاتل و اریکسون و با مشاوره یکی از برجسته ترین مشاوران

در دنیا )شرکت TELE2  ( آغاز به کار کرد.
این شبکه به طور رسمی از سوم خرداد 1384 ابتدا در تهران و به تدریج در سایر شهرها 
و مراکز استان ها سرویس دهی خود را آغاز کرد و درسال 1391 شرکت تعاونی مجتمع 
صنعتی رفسنجان، سهامدار 43 درصدی خود در اولین پیمانکار- اپراتور تلفن همراه 
اعتباری تالیا را فروخت. اما در ادامه و تاکنون تالیا به دلایل مختلف با فراز و فرودهایی 

مواجه شده و ظاهرا منتظر تصمیم گیری مسوولان است.
در حال حاضر 43 درصد سهام پروژه تالیا متعلق به شرکت گسترش ارتباطات تالیا و 57 
درصد متعلق به شرکت مخابرات ایران است و پیش از این اینگونه عنوان شده بود که قرار 
بر آن است که همراه اول، سهام گسترش ارتباطات تالیا را خریداری کرده و به این ترتیب 
سیم کارت های تالیا به همراه اول منتقل  شوند که البته با گذشت چندین ماه از طرح این 

موضع همچنان اتفاقی در این زمینه رخ نداده است.



رجب زاده :

اولین هت تریک دوران فوتبالم بود
سومین گلزن برتر همه ادوار لیگ برتر معتقد است ذوب آهن قابلیت حضور در کورس 

صدرنشینی لیگ برتر را دارد.
مهدی رجب زاده در خصوص آخرین شرایط خودش و تیم ذوب آهن توضیحاتی داد.

* داستان دنباله دار درخشش مهدی رجب زاده و گلزنی های او این بار به 
قسمت هت تریک رسید. از هت تریکت در آبادان بگو.

- قبل از هر چیز این را بگویم با وجود این که یکی از بهترین گل زنان همه ادوار لیگ 
برتر هستم، اما تا به حال هت تریک نکرده بودم و این اولین باری بود که طعم شیرین هت 
تریک را چشیدم. البته یکبار با پیراهن شهید سپاسی به تیم شهید قندی 4 گل زدم. اما 

خب باز هم آن هت تریک نبود. ولی »دبل« زیاد کرده بودم.
* بازی با صنعت نفت چطور بود؟

- صنعت نفت یک تیم کاملا تهاجمی بود. ما از این تیم شناخت خوبی داشتیم و 
می دانستیم که چه تیم خطرناکی است. آنها تاکنون در آبادان نباخته بودند. ما در بهترین 
دقیقه بازی گل زدیم. آخرین لحظه از نیمه اول. گل زدن در این دقیقه به تیم ما کمک 

بیشتری کرد تا آن بازی را به سود خود خاتمه دهیم.
* گل زدن به حسن هوری، آن هم در آبادان و آن هم سه گل...؟

- حسن هوری یکی از بامرام ترین و با معرفت ترین فوتبالیست های ایران است که خیلی 
هم با هم دوست هستیم. اتفاقا بعد از بازی با من تماس گرفت و کلی با هم خوش و بش 
کردیم و به من گفت هر کاری در آبادان داری به من بگو. حتی از من دعوت کرد که به 

خانه اش بروم که البته چون پرواز داشتیم نشد.
* این پیروزی تیم شما را رسما به بالای جدول رساند.

- هنوز نمی توانیم بگوییم بالای جدول. چون هنوز با کورس صدرنشینی فاصله داریم. اما 
واقعا تیم ما این قابلیت را دارد که خودش را به کورس صدرنشینی برساند. 

* چرا بعد از جدایی گل محمدی و سرمربی شدن مجتبی حسینی تیم شما 
دچار این تحول شد؟

- تیم ما از نظر فنی هیچ فرقی نکرده. چون آقا مجتبی در زمان آقا یحیی دستیار اول 
بود و هماهنگی کامل بین آنها بود. حسینی تقریبا همان رویه را ادامه می دهد. نمی دانم، 

شاید این یک اتفاق بود که تیم ما از آن به بعد اوج گرفت.
* تیم گل محمدی با تیم حسینی در چه ابعادی تفاوت دارد؟

- به نظر من فقط در بعد »شانس«. ما زمان یحیی هم خیلی خوب بودیم. بهترین 
بازی ها را می کردیم، اما واقعا بدشانس بودیم. یکسری شکست ها که به نظر من مفت 
بود. مثل شکست به نفت تهران، استقلال و تراکتورسازی. ذوب آهن زمان گلمحمدی 
هم بهترین بازی ها را می کرد. اما نمی دانم چرا توپ های ما گل نمی شد. گلمحمدی 
برای این تیم خیلی زحمت کشید و من برای ایشان هرکجا که باشند آرزوی موفقیت 

می کنم.
* با این سه گلی که زدی در تاریخ لیگ های برتر چند گله شدی؟
- الان 111 گل زدم که فقط 88 تا از آنها را با پیراهن تیم ذوب آهن زدم.

* فقط عنایتی و برهانی بیشتر از تو گل زده اند. به نظر می رسد با این روند 
لااقل از برهانی عبور کنی.

- عنایتی که فاصله اش خیلی زیاد است و نمی شود به او رسید. اما کلا من دنبال رد 
شدن از کسی نبوده و نیستم و فقط سعی می کنم کار خودم را بکنم. 

* بازی بعدی شما گرچه خانگی است، اما با یکی از تیم های بالانشین جدول 
است و به قولی شش امتیازی محسوب می شود. بازی با تیم پیکان.

- اگر ما نتوانیم پیکان را در اصفهان ببریم، ارزش پیروزی خارج از خانه ما در آبادان کم 
می شود. ضمن این که این بازی همانطور که گفتید یک بازی مستقیم محسوب می شود 

و برای ما بسیار حائز اهمیت است.
* صحبت پایانی مهدی رجب زاده؟

- یک تشکر ویژه از هواداران تیم صنعت نفت آبادان دارم. من در آبادان به تیم محبوب 
آنها سه گل زدم و وقتی آخر بازی تعویض شدم و از زمین بیرون می رفتم، هواداران این 
تیم مرا تشویق کردند و برایم دست زدند. آنها مرا شگفت زده کردند. می خواهم از این 
طریق از همه هواداران خوب صنعت نفت تشکر کنم و بگویم که دست همه آنها را به 

گرمی می فشارم.

ورزشی 44

فوتبال و فقرمدیریت
فوتبال کم کم در حال دچار شدن به بیماری لاعلاج 
است.بیماری فاقد محبوبیت.این ورزش پرطرفدار بدلایل 
متعدد از جمله مشکلات تشکیلاتی و ساختاری و به 
ویژه فرهنگی کم کم در حال از دست دادن محبوبیت و جذابیت می شود که بدون 
تردید در آینده ای نه چندان دور شاهد ریزش و کاهش علاقمندان در ورزشگاه 

خواهیم بود.
مشکلاتی که در بدنه ساختاری باشگاهها و افراد را بسته به جامعه فوتبال دیده 
می شود.یدک کشیدن نام فرهنگی در سردر و سربرگ باشگاه ها تنها واژه فرهنگی 
در یک بدنه فاقد فرهنگی باشگاههای کشوراست و باشگاههای فوتبال ما بتدریج وارد 
فصل غم انگیزی از حیات خود می شدند و محبوبیت و مقبولیت خود را در معرض 
خطر می بیند.شاید به نوعی این معضلات را بایست به مدیران باشگاهها که در راس 

هرم وچارت باشگاهها هستند ربط داد.
در برهه ای از زمان ،ستارگان فوتبال ما با حداقل امکانات و تجهیزات در سایه 

مدیران فوتبالی و صادق و سالم و توانمند در مستطیل سبز هنرنمایی می کردند.
درسایه این مدیران ارزشی و ورزشی لژیونرداشتیم و باشگاههای ما در عرصه بین 
المللی حرفهای زیادی برای گفتن داشتند از دل باشگاههای ما اساتید برجسته 
دانشگاهی و مربیان بزرگ خارج می شدند اما امروزه فوتبال ما به سمتی می رود 
که ستارگان فوتبال هر روز کمتر و به نوعی محو می شوند.....برای جذب ستاره های 

فوتبال و معرفی به لیگ های برتر دنیا در دل فوتبالیستهای جوان ما وجود دارد.
در بحث مالی انگشت شماربازیکنانی وجود دارند که بتوانند حق و حقوق خود را 
دریافت نمایند و در بحث فنی و رشد و ترفیع بازیکنان کمتر شاهد خروجی بازیکنان 

به مدارج بالاتر بوده ایم.
براستی چه به روز فوتبال ما آمده و در این راه چه کسانی مقصرند؟این کشتی به 

گل نشسته را چه کسانی باید نجات دهند؟
آیا براستی استعدادها و امکانات نسبت به گذشته کمتر شده است؟آیا وجود 

رشته های دیگر این ورزش پرطرفدار را از رونق انداخته است؟
بنظر این طور نیست چرا که استعدادها و امکانات نسبت با گذشته نه تنها افول 
نکرده بلکه مسیری رو به رشد داشته است اما با این وجود و با توجه به  گردش مالی 
بالای فوتبال،اتفاق خاصی در عرصه بروز پدیده ها نمی افتد و فوتبال مسیر قهقهرایی 

را در پیش گرفته است.
واقعیت این است که راه موفقیت از کانال مدیران کار بلد می گذرد و تنها با 
استفاده از ابزار مدیریت صحیح می توان این کشتی به گل نشسته را نجات داد و به 
منزل مقصود رهنمون ساخت.جای تاسف است که فوتبال امروز ما سرشار از مدیران 
کوچکی است که به کارهای بزرگ گمارده شده اند و همین موضوع ،قدرتمندترین 

وسیله برای ضربه زدن به یک مجموعه است.
واضح است که با صحبت های پوشالی ،خودبرتربینی نسبت به دیگران و ادبیات  
تهدید و تحقیرنمی توان یک مجموعه را بصورت آرمانی و ایده آل اداره کرد.مدیران 
هزینه بجای مدیران درآمد زا،مدیران برنامه محور بجای مدیران روزمره مدیران 
متخصص و متعهد بجای مدیران کم سواد و بی تعهد. اینگونه افراد فراموش کرده اند 
که غرور آغاز شکست است. فوتبال ایران در سالهای اخیر از کمبود مدیرانی رنج 
می برده که علاوه بر دانش مدیریتی از جنس فوتبال باشند و یا لااقل مشاورین فوتبالی 
بهره مند بوده اند.و در عین حال صداقت و جوانمردی به همگان درس نیک سیرتی 
و در میدان ورزش نیز نتیجه یکرنگی و درستی خود را ببینند. در چرخه فوتبالی که 
سواره ها را روزگار بروفق مراد است،چه بسیارند آنها که آمدند و رفتند و این چرخه 
همواره ادامه دارد.خوشا آنانکه با اعمال و رفتار و منش در تاریخ ورزش و فرهنگ 

وابسته به آن ماندگار شوند.
کارشناس و مربی فوتبال

مدیر رسانه ای تیم فوتبال صبای قم:

استقلال تهران را در قم شکست می دهیم
مدیر رسانه ای تیم فوتبال صبای قم با اشاره به تلاش بازیکنان صبا برای شکست 
استقلال تهران در قم گفت: ما برای صعود به رتبه بالای جدول ناگزیر به شکست تیم 

فوتبال استقلال تهران در قم هستیم.
رضا ملکی  خاطرنشان کرد: قرارگرفتن در رتبه چهاردم در شان صبای قم نیست و 
بازیکنان وکادر فنی دربازی مقابل استقلال تهران انگیزه زیادی برای پیروزی و ارتقای 

جایگاه تیم در جدول دارند.
وی ادامه داد: تیم فوتبال صبای قم هفته گذشته در برابر تیم تراکتور سازی بازی 
قابل قبولی را ارائه داد ولی متاسفانه به دلیل نبود سه بازیکن شامل مسعود حق جو، 

میرهانی هاشمی و قاسم دهنوی نتوانستیم به پیروزی دست پیدا کنیم.
وی گفت: خلاء این سه بازیکن باعث شده که کادر فنی از رضا عنایتی در خط 
دفاعی و از سید مهدی حسینی در غیر از پست تخصصی خود استفاده کند، به همین 

دلیل نتوانتستیم آنگونه که باید، برنامه های خود را پیاده کنیم.
ملکی ادامه داد: در بازی جام حذفی نیز تیم صبای قم بازی قابل قبولی را مقابل 
استقلال تهران انجام داده و در نهایت با ضربات پنالتی شکست خوردیم، به طور قطع 

بازی روز پنجشنبه برای تیم حریف یک بازی دشواری خواهد بود.
مدیر رسانه ای تیم فوتبال صبای قم گفت: در بازی مقابل استقلال تهران کریم 

اسلامی را به دلیل سه اخطاره بودن، در اختیار نداریم.
ملکی همچنین با اشاره به جایگاه صبای قم در جدول گفت: تیم صبا قطعا سقوط 
نخواهد کرد و در لیگ برتر ماندگار خواهد شد، چرا که با یک پیروزی، تغییرات زیادی 

در جدول رده بندی رخ می دهد.
بازی دو تیم فوتبال صبای قم و استقلال تهران پنجشنبه هفته جاری ساعت 

16:30در ورزشگاه یادگار امام راحل قم برگزار می شود.
تیم فوتبال صبای قم هماکنون با 9 امتیاز از 11 بازی در رتبه چهاردهم لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور قرار دارد. این تیم در این فصل از 11 بازی یک پیروزی ،6 
تساوی و چهار باخت در کارنامه خود دارد. تیم ستقلال تهران نیز هم اکنون با کسب 

15 امتیاز در رتبه ششم جدول رده بندی قرار دارد.

لیگ برتر هاکی مردان ایران

هاکی بازان قم سوم شدند
هفته سوم رقابت های لیگ برتر هاکی مردان باشگاه های کشور با رتبه سومی و عدم 

صعود هاکی بازان قم به مرحله نهایی این رقابت ها پایان یافت.
 مجموع سه هفته از پیکارهای مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ برتر هاکی مردان 
باشگا ه های کشور با کسب دو پیروزی و ثبت چهار باخت در کارنامه هاکی بازان قم 
همراه بود تا این تیم با وجود تلاش زیاد و شایستگی برای صعود، در جایگاه سوم 

رقابت ها قرار بگیرد.
تیم هیأت هاکی استان قم بعد از انجام دو مسابقه جذاب و تماشایی با تیم هیأت 
کرمانشاه در هفته نخست و دو مسابقه نزدیک و نفس گیر با تیم هیأت همدان در 
هفته دوم، برای کسب مجوز صعود به مرحله نهایی این رقابت ها با تیم نقده هیأت 

آذربایجان غربی به رقابت پرداخت.
این در شرایطی است که امسال با برنامه ریزی فدراسیون هاکی دهمین دوره 
مسابقات لیگ برتر هاکی مردان باشگاه های ایران برگزار شد و در هر مرحله تیم ها 
در دو مسابقه رفت و برگشت به مصاف یکدیگر رفتند تا در مجموع هر تیم بعد از 6 

مسابقه تکلیف خود برای مرحله بعد را بداند.
در نخستین روز از برگزاری مسابقات هفته سوم لیگ برتر هاکی مردان ایران با 
عنوان جام خلیج فارس سه مسابقه برگزار شد و در گروهی که تیم هیأت هاکی قم 
قرار دارد، تیم هیأت هاکی همدان با نتیجه پر گل 12 بر یک هیأت هاکی کرمانشاه را 
شکست داد، شهرداری اراک هفت بر یک هیأت هاکی آذربایجان شرقی را از پیش رو 

برداشت و هیأت هاکی نقده پنج بر چهار تیم هیأت هاکی قم را مغلوب کرد.
سپس نوبت به بازی های برگشت مرحله سوم مقدماتی لیگ برتر هاکی باشگاه های 
کشور رسید و تیم هیأت هاکی قم در جدال با هیأت نقده آذربایجان غربی برای کسب 
مجوز صعود به پیروزی نیاز داشت اما در پایان یک رقابت نزدیک و نفس گیر با حساب 
پنج بر چهار بار دیگر نتیجه را واگذار کرد. در سایر دیدارها نیز تیم شهرداری اراک 
چهار بر یک هیأت هاکی آذربایجان شرقی را برد و هیأت هاکی همدان هفت بر یک 
هیأت هاکی کرمانشاه را شکست داد و بدین ترتیب تکلیف چهار تیم صعود کننده به 
مرحله نهایی رقابت های لیگ برتر هاکی مردان کشور مشخص شد. در گروه نخست 
مرحله مقدماتی تیم هاکی شهرداری اراک با کسب 14 امتیاز  و تفاضل گل مثبت 
19 در صدر ایستاد و تیم هیأت هاکی استان سمنان با کسب 14 امتیاز و تفاضل گل 
مثبت 13 در مکان دوم جای گرفت و این دو تیم راهی مرحله نهایی شدند و تیم 

هیأت هاکی آذربایجان شرقی با 6 امتیاز در این گروه سوم شد.
در گروه دوم از مرحله نهایی مسابقات لیگ برتر هاکی مردان باشگاه های کشور نیز 
تیم هیأت هاکی نقده آذربایجان غربی با کسب 16 امتیاز به عنوان صدرنشین صعود 
کرد، تیم هیأت هاکی استان همدان با کسب 13 امتیاز به عنوان تیم دوم راهی 
مرحله نهایی شد اما تیم هیأت هاکی استان قم با کسب 6 امتیاز در این گروه رتبه 

سوم را کسب کرد.
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ورود وزارت ورزش به قرارداد پروپیچ با استقلال

چرا با بازیکن بی کیفیت قراردادی سنگین بسته شده است؟!

استقلال  باشگاه  به  نامه ای  در  جوانان  و  ورزش  وزارت 
خواستار شفاف سازی در قرارداد بازیکن کروات تیم فوتبال این 

باشگاه در سال گذشته شد.
در فوتبال ما بازیکنان خارجی زیادی حضور یافته اند که 
علی رغم تبلیغات زیاد، کیفیت فنی بالایی نداشته اند و پس از 
مدتی بدون اینکه کمکی به باشگاه خود کرده باشند، به خاطر 
پرداخت نشدن مطالبات شان به فیفا شکایت کرده اند. نمونه 
این اتفاق در باشگاه های پرطرفدار استقلال و پرسپولیس 
بیشتر از سایر باشگاه ها رخ داده و همچنان باید انتظار تکرار آن 
را داشته باشیم. کافی است در آرشیو رسانه ها جست وجویی 
داشته باشید که چقدر این دو باشگاه در گذشته به خاطر 
شکایت بازیکنان خارجی پیشین خود در خطر کسر امتیاز 
قرار گرفته اند و دست آخر با کلی زحمت و در دقیقه 90 
توانستند بدهی پرداخت شده و سرخابی ها از خطر جریمه 

و ... رهایی یافته اند.
باشگاه استقلال سال گذشته با مدیریت بهرام افشارزاده 

توانست بخشی از بدهی های بازیکنان خارجی اش را پرداخت 
کند، اما همچنان پرونده شکایت بازیکنان خارجی از این 
باشگاه در فیفا باز است و شکایت ها ادامه دارند. یکی از این 
افشارزاده  مدیریت  دوره  در  قراردادش  اتفاقاً  که  بازیکنان 
بسته شده، پروپیچ بازیکن کروات سال گذشته استقلال بود. 
بازیکنی که برای او تبلیغات زیادی شد و عنوان کردند که آقای 
گل آلبانی است و می تواند یکی از ستاره های استقلال باشد. 
علاقه مندان به استقلال فراموش نکرده اند که سال گذشته در 
روزهای پایانی نقل وانتقالات، مسئولان باشگاه استقلال به هر 
دری زدند تا این بازیکن را جذب کنند، اما آنقدر کیفیت فنی 
این بازیکن پایین بود که پس از پایان فصل مجموع دقایق 
بازی های او برای آبی پوشان به بیش از 300 دقیقه نمی رسید. 
بازیکنی که برخی از هم بازی های او در استقلال مدعی شدند 

که حتی بغل پا هم نمی توانست بزند، چه رسد به گلزنی؟
باشگاه استقلال با چنین بازیکنی که مدیربرنامه رسمی 
ایرانی هم داشت، قرارداد دو ساله امضا کرد. قرارداد سال اول 

او 250 هزار دلار بود و در صورت ادامه همکاری، قرارداد سال 
دوم به 330 هزار دلار می رسید. پس از پایان فصل پروپیچ به 
کشورش بازگشت و از آنجایی که می دانست دیگر در ایران 
مشتری نخواهد داشت، خیلی زود به خاطر پرداخت نشدن 
مطالباتش از استقلال به فیفا شکایت کرد. او اعلام کرده بود 
که باشگاه استقلال 90 هزار از طلب سال اولش را پرداخت 
نکرده و طبق بند قراردادش در صورتی که این باشگاه نتواند 
مطالبات وی را پرداخت کند، می تواند یک طرفه قرارداد خود 
را با باشگاه ایرانی فسخ و طلب هر دو سالش را که 430 
هزار دلار می شود، بگیرد. باشگاه استقلال از طریق وکیل 
ایتالیایی خود نامه ای برای پروپیچ ارسال کرد که در آن قید 
شده بود: »شما بازیکن استقلال هستید و باید در تاریخ 25 
خرداد همزمان با آغاز تمرینات این تیم در مراحل آماده سازی 
آبی پوشان شرکت کنید«. در این نامه خاطر نشان شده بود که 
باشگاه استقلال مشکلی برای پرداخت باقیمانده طلب پروپیچ 
در سال اول ندارد، اما باید ابتدا خودش را به باشگاه و سرمربی 
استقلال معرفی کند. این بازیکن توجهی به نامه  ارسالی از 
سوی باشگاه استقلال نکرد و همچنان پیگیر مطالباتش از 

این باشگاه شد.
در همین راستا، حراست وزارت ورزش و جوانان اخیراً 
نامه ای به باشگاه استقلال ارسال کرده که در آن تأکید شده 
است در خصوص قرارداد این بازیکن کروات شفاف سازی لازم 
صورت بگیرد. وزارت ورزش این سؤال را از باشگاه استقلال 
پرسیده که چطور بازیکنی که کیفیت بالایی نداشته و کمتر 
برای استقلال بازی کرده است، با قراردادی گران قیمت به این 
تیم پیوسته است. باشگاه استقلال هم مستندات خود را در 
خصوص اینکه چه کسانی با این بازیکن قرارداد امضا کرده اند، 
آماده کرده است. لازم به یادآوری است که قرارداد پروپیچ 
توسط مسئولان نقل وانتقالات استقلال در دوره مذکور یعنی 

علی نظری جویباری و بهرام امیری بسته شده است.
از وزارت ورزش خبر می رسد که حراست این وزارتخانه 
علاوه بر باشگاه استقلال، به پرونده بازیکنان خارجی باشگاه 
پرسپولیس و سایر باشگاه های دیگر هم ورود پیدا کرده است.

مهدی رضایی

برترین های آسیا را تحریم نکردیم، تهدید کردیم! 

کفاشیان:قوانینAFCرانمیدانند؛آببهآسیابدشمنمیریزند
در  تصمیم گیری ها  گفت:  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نایب 
AFC به عهده یک شورایی است که بر اساس یکسری ضوابط، 
تصمیم گیری می کنند؛ حالا چون ما از ضوابط و قوانین آنها آگاه 

نیستیم قضاوت های نادرست را انجام می دهیم. 
علی کفاشیان حدود یک هفته ای را در ایران نبود و برای حضور 
در پیاده روی اربعین راهی کربلا شده بود. شاید عدم حضور رئیس 
سابق فدراسیون فوتبال فضایی را به وجود آورد تا منتقدان دوباره 
برخی مسائل را دستاویزی کرده تا به وی بتازند و همراهی او با 

سیاست های فوتبال ایران در آسیا را انکار کنند.
این در حالی است که کفاشیان به این موضوع واکنش نشان 
داده و معتقد است که چرا طی 8-9 سالی که رئیس فدراسیون 
فوتبال بود هرگز چنین اظهاراتی از جانب برخی منتقدان مطرح 
نشده است. این موضوع باعث شد تا گفت و گویی را با نایب رئیس 
فدراسیون فوتبال انجام داده تا ضمن پرس و جوی مسائل مربوط 
به سوژه های روز فوتبال ایران، واکنش وی نسبت انتقادات مطرح 

شده را از وی جویا شویم.
متن این گفت و گو را در زیر می خوانید:

شنیده می شد در سفر به عراق برای حضور در پیاده روی 
در  نیز  عراق  فدراسیون  رئیس  با  ملاقات  اربعین  روز 

برنامه هایتان قرار دارد.
خیر. این سفر به هیچ عنوان کاری نبود و فقط یک سفر 
زیارتی محسوب می شد که در پیاده روی شرکت کردیم و به ایران 

بازگشتیم. 
پس با این حساب اهدافی که داشتید معنوی بود؟

درست است. ما هر چه که تا به حال خواسته ایم از امام حسین 
)ع( گرفته ایم و فضای این سفر بسیار معنوی و خوب بود.

در خصوص حاشیه های فوتسال چه صحبتی دارید؟
دیروز به سرعت هیأت رئیسه فوتسال را تشکیل دادیم و تصمیم 
سختی گرفتیم. با حسن زاده هم صحبت کردم و گفتم با نگاه 
محکمی با این موضوع برخورد شود تا این اتفاقات تکرار نشود. در 
خصوص اتفاقات اصفهان نیز برخورد سنگینی کردیم و تبعات بعدی 
را بعد از رأی کمیته انضباطی پیگیری می کنیم. دیگر از این نوع 
تخلفات به آسانی نمی گذریم و شاید این نوع تخلفات باعث شود تا 
متخلفان به طور کلی از فوتسال محو شوند. در فوتسال نباید چنین 
فرهنگی جا بیفتد. قرار شد با این بی نظمی ها و بی انضباطی ها به 
هر شکلی مبارزه کنیم و اصلا هم نگران نیستیم چون باشگاه های 
زیادی حاضر هستند به فوتبال بیایند و ما باشگاه های متخلف را 
حذف خواهیم کرد. البته برای توسعه و بهتر شدن فوتسال نیز 

نصمیماتی گرفتیم که به زودی آنها را عملی می کنیم.
گویا قرار است پایگاه تصمیم گیری فوتسال و فوتبال 

ساحلی آسیا به ایران منتقل شود؟
درست است. یک ساختمان را قبلا خریداری کرده بودیم و یک 
ساختمان جدید هم خریداری شده و به زودی کامل خواهد شد 
تا به عنوان مرکز فوتسال آسیا راه اندازی شود. این مرکز هم مرکز 
فوتسال آسیا خواهد بود و هم اینکه اقدامات توسعه و آموزش 
فوتسال آسیا از این پایگاه برنامه ریزی می شود. همچنین یکسری 
برنامه های جدید برای پیشرفت فوتسال در قاره کهن مدنظرمان 

قرار دارد. 
فن پراخ، رئیس فدراسیون فوتبال هلند در سفری که 
به ایران داشت از تعاملات فوتبالی دو کشور خبر داده و 
اینطور گفته که استارت این موضوع از زمان سفر شما به 

هلند خورده است.
بله. سال گذشته یک جلسه ای را در زمان سفر تیم ملی امید 
به هلند با وی برگزار کردیم و مقرر شد تا همکاری های دوجانبه 
خود را آغاز کرده و توسعه ببخشیم. همان زمان مقرر شد تا 
فدراسیون های فوتبال دو کشور یک تفاهم نامه را با یکدیگر امضا 
کنند که هلندی ها اعلام کردند این تفاهم نامه را در ایران امضا 
می کنیم. روی همین حساب هلندی ها دعوت ما را پذیرفته و با 
سفر به ایران تفاهم نامه خوبی در راستای بخش های فوتبالی بین 
فدراسیون فوتبال هلند و ایران امضا شد. البته هلندی ها اعتقاد 
داشتند که فقط در بخش فوتبال فعال هستند و قرار شد تا ایران 
در رشته های فوتسال و فوتبال ساحلی به این کشور کمک کرده و 

آنها نیز متعاقبا در بخش بانوان به ما کمک کنند. 
البته برخی اعلام کرده بودند که پای انتخابات در این 

سفر در میان است؟
گویا قرار است هفته آینده انتخابات فدراسیون هلند برگزار شود 
و فن تراخ به عنوان تنها کاندیدا این انتخابات حضور دارد و برای 
ادامه یک دوره ریاست 4 سال دیگر بعید است مشکلی داشته باشد. 
البته او برای یوفا کاندید شده بود که نتوانست آراء لازم را برای این 

سمت به دست بیاورد. 
البته منظور برخی ها این بود پای انتخابات شورای فیفا 

در میان است.
خیر اینطور نیست. این انتخابات فقط در قاره آسیا برگزار می شود 

و این موضوع ارتباطی به یوفا و سایر کنفدراسیون ها ندارد.
پس از محرومیت نامزد قطری حاضر در انتخابات شورای 
فیفا به نظر می رسد مشکلی برای حضور در این انتخابات 

نداشته باشید و خبری از انصراف شما نخواهد شد؟
نامزد قطری محروم شده اما گویا قرار است برای انتخابات شورای 
فیفا در کنفدراسیون فوتبال آسیا دوباره اسم نویسی صورت گرفته 

و از نو دوباره این کار انجام شود. 
پس در این صورت باید منتظر انصراف شما باشیم چون 

این موضوع شرط انصراف شما از انتخابات بود؟
انصراف که فعلا خیر اما باید صبر کرد و در آینده این موارد 
مشخص شود. فعلا قرار است هیأت رئیسه آسیا در ابوظبی تشکیل 

جلسه داده و یکسری موارد در این خصوص مطرح خواهد شد. 
زمان جدید انتخابات شورای فیفا در AFC چه زمانی 

خواهد بود؟
زمان دقیق آن در جلسه هفته جاری هیأت رئیسه مشخص 
می شود که به نظرم این موضوع به سال آینده و همزمان با مجمع 
سالیانه AFC موکول شود. در آن جلسه کمبودها را جبران کرده و 

افرادی که می خواهند را وارد انتخابات خواهند کرد.
بحث برگزاری مراسم بهترین های فوتبال آسیا در ایران 

به کجا رسید؟
از این موضوع خبر ندارم. 

پس فعلا از انتخابات شورای فیفا انصراف نخواهید داد؟
فعلا انصراف نمی دهم تا ببینم فضا به چه شکلی پیش می رود.

برخی منتقدان این روزها شمشیر را برای شما از رو بسته 
و به بهانه های مختلف به شما می تازند. حتی برخی اعلام 
کرده اند که چرا با وجود داشتن کرسی در AFC در فوتبال 
ایران دفاع نمی کنید و حتی برخی دیگر معتقدند که معرفی 

نام شما برای انتخابات شورای فیفا یک نوع اشتباه است.
به نظر شما چرا منتقدان اینطور می گویند؟

اعتقاد دارند آنطور که باید منافع فوتبال ایران برایتان 
ارزش ندارد.

در این خصوص صحبت خاصی ندارم.
 مگر به منافع فوتبال ایران فکر نمی کنید که نظری 

ندارید؟
این دوستان طی 8-9 سالی که رئیس فدراسیون فوتبال بودم 

چطور این صحبت ها را مطرح نکردند و این فکر به سرشان نزد. 
پس چرا الان اینطور استنباط می شود؟

نمی دانم چه بگویم. 
شاید به خاطر ماجراهای میزبانی از عربستان و یا مباحثی 
مثل انتخاب کشور مالزی برای دیدار تیم ملی و یا انتخاب 

داور استرالیایی، این مباحث مطرح می شود؟
این مسائل دست ما نیست و این تصمیم گیری ها به عهده یک 
شورایی است که بر اساس یکسری ضوابط، تصمیم گیری می کنند. 
آنها ضوابط را اولویت بندی کرده و طبق آن تصمیم می گیرند. 
حالا چون ما از ضوابط و قوانین آنها آگاه نیستیم و روش کار آنها 
نمی دانیم این قضاوت های نادرست را انجام می دهیم. آنها بر حسب 
این ضوابط دست به انتخاب می زنند و هیچ گاه از ما نخواسته اند 
تا نظر بدهیم. یعنی در دستور جلسه آنها نبوده که ما نظر بدهیم. 
آن چیزهایی که از ما می خواهند در خصوصش نظر بدهیم از قبل 
برایمان ارسال کرده و در دستور جلسات این موضوع وجود دارد و 

ما هم نظرمان را می دهیم.
گویا برخی نمی خواهند شما در AFC یا فیفا باشید؟

آن طور که برخی دوستان گفته بودند گویا آنها هماهنگ کرده 
بودند که انتخابات شورای فیفا لغو شود! این چیزی که گفتند 
همان چیزی بود که AFC در مجمع اجرا کرد چون اگر انتخابات 
برگزار می شد انتخاب من برای شورای فیفا قطعی بود. بنابراین 
حتما هماهنگی ها از سمت این دوستان بوده که مجمع به هم 
خورد و انتخابات برگزار نشد! انتخابات برگزار نشد چون ما مدنظر 
مجمع نبودیم و به همین دلیل انتخابات را با آن همه تشکیلات به 
هم زدند. این همان چیزی است که دوستان گفته بودند و اعلام 
کرده بودند که از اول هم نباید کاندید می شدید. چشم ما کاندید 
نمی شویم تا از سایر کشورها کاندید شوند. به نظر می رسد برخی با 

این تحلیل ها آب به آسیاب دشمن می ریزند.
بحث تحریم مراسم بهترین های آسیا با شما هماهنگ 

شده بود؟
فدراسیون این مراسم را تهدید کرد و تحریم نکرد!
حالا قرار است در این مراسم شرکت کنید؟

من که می روم. بقیه آن را از آقای تاج بپرسید.
اگر شما بروید یعنی نماینده ایران در این مراسم حضور 

دارد دیگر؟
جلسه هیأت رئیسه آسیا برگزار می شود و من باید بروم.

کی روش یک بار دیگر مصاحبه کرد و گفت که به واسطه 
عملکرد تیم ملی کفاشیان توانسته در کنفدراسیون فوتبال 

آسیا پست بگیرد. 
انشاءالله مسائل درست می شود و نگران نباشید. 

شما بازی با سوریه را دیدید که در یک شرایط غیرطبیعی 
جوی برگزار شد؟

بله دیدم. خیلی زمین بد و خرابی بود و به حق ایران به نظرم 
اجحاف شد.

توقع این بود که شما از این موضوع دفاع کرده و اجازه 
ندهید این بازی در این شرایط برگزار شود. 

 AFC این حرف ها که زده می شود ناشی از عدم شناخت وظایف
است که آنجا چه مسائلی وجود دارد و چه کارهایی انجام می شود. 
اولا که سوریه باید به عنوان میزبان کشوری که می خواهد در آن 

بازی کند را معرفی کند.
البته سرمربی سوریه به دروغ گفت که این ورزشگاه به 

آنها تحمیل شده است.
سرمربی سوریه دروغ می گوید. سوریه به عنوان میزبان ورزشگاه 
فوق را انتخاب کرده بود و این ضوابط برای ما هم وجود دارد. اگر 
مثلا یک روز در ایران بخواهیم در تبریز در شرایط جوی بسیار 
سرد بازی کنیم آنها می توانند بگویند بازی نمی کنیم؟ پس میزبان 
زمین را معرفی می کند و در صورتی که شرایط وجود داشته باشد 
AFC هم آن را قبول می کند. حالا بنده سر پیازم، ته پیازم یا 
کجای پیازم؟ عدم شناخت افراد از وظایف AFC باعث می شود 
این صحبت ها مطرح شود. البته منظورم شخص خاصی نیست و 
منظورم هر کسی هست که این حرف ها را می زند. کنفدراسیون 
فوتبال اسیا برای هر چیزی حتی بهترین های فوتبال این قاره 
ضوابطی دارد و ما هم در آن دخیل نیستیم. شما فکر کردید مثلا 
به من می گویند فلان زمین خوب است که من بخواهم تائید کنم 
یا نکنم؟ به من چه ربطی دارد؟ هر چیزی هم که به من ربط داشته 
باشد و از من سؤال کنند با فدراسیون فوتبال هماهنگ کرده و 

نظرات ایران و فدراسیون فوتبال را اعلام می کنم.
عده ای معتقد بودند که کنفدراسیون فوتبال آسیا توسط 
اداره  بی کفایت  مالزیایی های  و  بنگلادشی ها  هندی ها، 

می شود که باعث پس رفت فوتبال آسیا شده اند.
من نمی دانم بی کفایت یعنی چه؟ اما تیم های ملی این کشورها 

نیز در آسیا حضور دارند. 
اما تیم های این کشورها قدرتمند نیستند و توقع می رود 
که کشورهای قدرتمند مثل ایران، کره و ژاپن در راس 

تصمیم گیری قرار بگیرند.
البته این هم یک نظر است اما اکثرا آن کشورهایی که در 
حوزه روابط بین الملل فعالیت می کنند بدون در نظر گرفتن اینکه 
تیم های ملی کشورشان قوی است یا ضعیف و اینکه اصلا فوتبال 

دارند یا ندارند در AFC هستند.
این برای فوتبال آسیا بد نیست؟
نمی دانم. این دیگر سیاست  آنهاست.

البته فن پراخ معتقد بود افرادی که رئیس کنفدراسیون ها 
یا فیفا می شوند باید با کشور خود قطع همکاری کنند اما 

شیخ سلمان این کار را نکرده است.
شیخ سلمان با بحرین کاری ندارد.

ورزش حامی  وزیر جدید  نظر می رسد سلطانی فر  به 
خوبی برای فوتبال کشور است و از نظرات فوتبالی او که در 
مورد بازیکنانی مثل آزمون داده است می توان این موضوع 

را فهمید.
سلطانی فر نگاه مثبتی به فوتبال دارد و انسان بسیار خوبی است. 

یعنی وزیر قبلی نگاهش مثبت نبود؟
به او کاری ندارم اما نگاه سلطانی فر به فوتبال بسیار مثبت و آدم 

توانمندی است.
اساسنامه  بود  گفته  گودرزی  که  دارید  یاد  به  حتما 

فدراسیون ام الافساد فوتبال است.
به این موضوع کاری ندارم و پشت سر گودرزی حرفی نمی زنم.

 نیمکت نشینی در شهرقدس تصمیم نوراللهی را برای جدایی قطعی کرد
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس تصمیم خود را برای جدایی از این تیم گرفته است و به 

احتمال زیاد در نیم فصل به جمع تراکتورسازان ملحق خواهد شد.
 نیمکت نشینی های طولانی مدت احمد نوراللهی در پرسپولیس او را مجاب کرده تا 

ضمن تغییر تیم، دوران خدمت مقدس سربازی خود را هم پشت سر بگذارد.
بحث انصراف از تحصیل نوراللهی و رفتن او به خدمت سربازی چند وقتی است که در 
رسانه ها سوژه شده و برخی این موضوع را این طور برداشت کرده اند که نوراللهی برای 
حضور در ترکیب پرسپولیس این بحث را به راه انداخته و مربیانش را تحت فشار قرار داده 

است تا به نوعی بیشتر بازی اش دهند.
حقیقت امر این است که نوراللهی بسیار امیدوار بود در این فصل با درخشش در 
تمرینات بتواند دوباره به بازیکن اصلی پرسپولیس تبدیل شود، اما بی توجهی برانکو به او 
در نهایت باعث شد تصمیم به رفتن بگیرد. شاید تا قبل از بازی پرسپولیس برابر پیکان 
نوراللهی برای جدایی از این تیم کمی تردید داشت، اما نیمکت نشینی دوباره او در این 

مسابقه باعث شد این بازیکن تصمیم قطعی اش را بگیرد.
نوراللهی در اردوی پرسپولیس در امارات تلاش خود را برای جلب رضایت برانکو چند 
برابر کرد، اما این موضوع تأثیری در تفکرات سرمربی کروات سرخ ها نداشت و این مربی در 
شهرقدس باز هم از یک هافبک دفاعی در ترکیب ثابت خود استفاده کرد. البته نوراللهی 
این قابلیت را دارد که حتی در پست پشت مهاجم و هافبک کناری هم به میدان برود و 

از این رو این انتظار را داشته و دارد تا برانکو از او به جای علی علیپور و فرشاد احمدزاده 
که دوران افُت را پشت سر می گذارند، استفاده کند که  تا به امروز به تناوب این اتفاق 
افتاده است. نوراللهی با انصراف از تحصیل که به زودی اتفاق خواهد افتاد، مجبور است به 
خدمت سربازی برود و تیم تراکتورسازی بهترین مقصد برای اوست تا هم دوران خدمتش 

را سپری کند و هم در تیم مدعی قهرمانی به میدان برود.



 

5 علمی و سلامت 

نکاتی ساده برای حفظ سلامت زانوها 
یک متخصص طب سنتی، با بیان نکاتی درباره عضلات و مفاصل گفت: نکته طلایی 
در حفظ سلامت زانوها این است که برای مدت طولانی زانوها را بیحرکت نگذارید و 

دائم وضعیت آنها را تغییر دهید. 
دکتر محمد علی زارعیان، افزود: با انجام ورزش و رعایت تدابیری خاص می توان به 
سلامت مفاصل به خصوص زانوها کمک کرد و با تقویت عضلات اطراف زانو از درد و 
ضعف این مفصل کاست. همچنین زمان انجام ورزش های پرخطر یا فعالیت هایی که 
فشار زیادی بر زانو وارد می آورند از زانوبندهای استاندارد استفاده کنید.  وی با اشاره 
به اینکه افزایش وزن یکی از عوامل آسیب به زانوست گفت: هر کیلوگرم کاهش وزن 
4 کیلوگرم بار اضافی را از روی زانو بر می دارد و یکی از روش های مفید برای حفظ 
سلامت زانوها نگهداشتن وزن در محدوده طبیعی است.  دکتر زارعیان با تاکید بر 
اینکه ورزش های خوب برای زانو، ورزش هایی هستند که باعث ایجاد سایش در زانوها 
نشوند بیان کرد: پیاده روی ملایم، دوچرخه سواری، شنا کردن و ورزش های کششی 
قدرتی از جمله بهترین ورزش ها برای زانوها محسوب می شوند.  این متخصص تصریح 
کرد: گرچه انجام ورزش های کششی به صورت روزانه لااقل سه بار در هفته، از راه 
های مفید در تقویت عضلات اطراف زانوهاست ولی انجام این کار قبل از گرم کردن 
عضلات، احتمال آسیب به زانوها را افزایش می دهد. به همین دلیل ضروری است که 
قبل از انجام حرکات کششی با یک پیاده روی ملایم 10 دقیقه ای مفاصل، لیگامان ها 
و تاندون ها را نرم کنید و سپس به حرکات کششی بپردازید.  وی افزود: تقویت عضلات 
شکم و کمر و لگن با حفظ توازن افراد در زمان فعالیت بدنی نیز مانع آسیب رسیدن 
به زانوها می شود.  زارعیان با اشاره به این که پیلاتس )ورزشی برای انعطاف و تقویت 
اعضای بدن و ذهن( و یوگا انتخاب های خوبی برای تقویت این عضلات هستند گفت: 
البته افراط در این ورزش ها و عدم توجه به تفاوت های مزاجی در زمان انجام این 
ورزش ها خود عاملی بر بروز ضعف و آسیب در عضلات و مفاصل به شمار می رود. به 
عنوان مثال بیماران خشک مزاج اگر در ورزش هایی مثل پیلاتس افراط کنند، دچار 
دردهای عضلانی اسکلتی می شوند.  او همچنین اضافه کرد: اگر بعد از ورزش بیش از 
48 ساعت درگیر دردهای عضلانی یا مفصلی شدید، باید بدانید که در زمان ورزش به 
عضلات و مفاصلتان فشار بیش از حد وارد کرده اید و در صورت ادامه چنین روندی 
آسیب جبران ناپذیر زانوها دور از انتظار نیست. در نتیجه اگر از مشکلات زانو رنج می 
برید از حرکات سریع و تکرارشونده در هنگام ورزش اجتناب کنید. علاوه بر این، موقع 
حمل بار باید توجه بیشتری به مفاصل خود داشته باشید و وقتی که وسیله ای را بلند 
می کنید آن ها را بین دو دست طوری بگیرید که عضلات ساعد و بازوهایتان با جسم 
درگیر شوند و به مفاصل کمتر فشار وارد آید.  این عضو انجمن طب سنتی تاکید کرد: 
افرادی که دچار ضعف یا بیماری در مفاصل هستند، بهتر است از نان سبوس دار 
استفاده کنند و برای رفع عوارض نان سبوس دار همراه آن خوراکی های کمی چرب یا 
شیرین یا شیر بخورند و از مصرف مواد غذایی شور، تند و تخمیر شده خودداری کنند. 
علاوه بر این، باید دانست علی رغم تبلیغات فراوان درباره استفاده از سویق )مشابه 
قاووت در انواع مختلف(، سالمندان، سردمزاجان و افرادی که از درد مفاصل، کمر و 
نفخ رنج می برند از خوردن سویق متضرر می شوند و باید از مصرف آن اجتناب کنند.

موثرترین خوراکی ها برای تقویت حافظه
بهره مندی از حافظه ای قوی و ذهنی هوشیار یکی از خواسته های همیشگی بشر 
بوده است. خواسته ای که هر چند برای محقق ساختن آن تلاش های بسیاری صورت 
گرفته است؛ اما تا رسیدن به شیوه ای قطعی هم چنان راه درازی باقی است. با این 
حال، به نظر شما با چه شیوه هایی می توان حافظه را تقویت کرد؟ آیا راهکار خانگی 
برای این موضوع وجود دارد؟   یکی از ساده ترین و در عین حال مؤثرترین راه ها 
داشتن یک حافظه قوی رعایت یک رژیم غذایی صحیح و گنجاندن برخی خوراکی 
ها در سبد غذایی روزانه است. راهکاری قابل دسترس و مقرون به صرفه که نتیجه 
ای تضمینی دارد. آنچه در اینجا می خوانید 4 مورد از بهترین، مفیدترین و مؤثرین 

این خوراکی ها هستند:
 ماهی سالمون : ماهی های روغنی مانند سالمون سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 
به نام DHA هستند؛ ماده ای که بخش اعظمی از قشر خاکستری مغز ما را تشکیل 
می دهد و موجب ارتقای کارکردهای مغز ما می شود. استفاده از خوراکی های دارای 
این نوع از اسید چرب نه تنها موجب تقویت حافظه می شود بلکه هوش ما را هم 

افزایش می دهد. 
دانه کدو تنبل : این دانه های مغذی یکی از بهترین منابع طبیعی دارای زینک هستند 
که نقش به سزایی در تقویت کارکردهای شناختی نغز، توان فکر کردن و یادگیری ما ایفا 
می کنند. علاوه بر این، وجود منیزیم و اسیدهای چرب در این دانه خوراکی به تسریع 

فرایند پخش سیگنال های عصبی در بدن کمک قابل توجهی می کند.
 تخم مرغ : یک ماده غذایی بی نظیر مه نه تنها برای مغز بلکه به سراسر وجود ما 
بهره می رساند. زرده تخم مرغ سرشار از کولین )ویتامین B4(، ویتامین A و فیبر است 
که به شکل شگفت انگیزی می تواند تمامی کارکردهای مغز ما را تقویت کند. کولین 
این توانایی را دارد که انتقال دهنده عصبی مربوط به یادگیری و حافظه را تقویت کند. 
علاوه بر این، وجود دیگر انواع ویتامین B در تخم مرغ و آهن از سیستم عصبی ما 

حمایت می کند و همین امر قوای شناختی را ما بهبود می بخشد.
 شکلات تلخ : شکلات می تواند یکی از بهترین منابع برای تقویت کارکردهای 
مغز ما باشد؛ به شرط آنکه از نوع تلخش باشد. وجود مقادیر قابل توجهی فلانول در 
شکلات طبیعی و خام نقش به سزایی در بهتر شدن توان مغز دارد. علاوه بر این، کاکائو 
گیاهی است سرشار از آنتی اکسیدان که تأثیر به سزایی بر سلامت جسم ما از جمله 
مغز ایفا می کند. مجموع این شرایط موجب می شود شکلات تلخ منبعی خوب برای 
پیشگیری از ابتلا به آلزایمر باشد. علاوه بر این، وجود منیزیم، آهن و زینک در این نوع 

از شکلات نقش مهمی در سلامت سیستم عصبی و مغز ما بازی می کند.

چرا باید آقایان جوان هر روز
 یک مشت گردو بخورند؟ 

مصرف برخی دانه های ریز مغذی از جمله گردو می تواند اثرات مفید برسلامت 
بگذارد و باعث شادی به خاطر فرزند آوری در خانواده ها شود.

به گزارش کلینیک گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ کارشناسان به مردان 
جوانی که در خانواده های خود تمایل به فرزند آوری دارند توصیه می کنند برای بالا 

رفتن توان باروری هر روز به مقدار کافی گردو مصرف کنند.
 گفتنی است، براساس تحقیقات پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا در ایالات متحده 
مصرف گردو به دلیل دارا بودن اسیدهای چرب امگا سه می تواند باعث افزایش توان 
باروری آقایان شود و حتی محققان در نظر دارند از گردو به عنوان یک داروی کمکی 
برای درمان ناباروری در مردان استفاده کنند.  مصرف گردو می تواند به صورت تنها یا 
همراه با سایر دانه های آجیل باشد و باعث بالا رفتن نرخ باروری درآقایان شود.  این 
نتایج حاصل تحقیقات بر روی دو گروه داوطلب مرد جوان در طول دو هفته و بررسی 
اثر مصرف گردو برافزایش توان باروری آنها بوده است.  از دیگر خواص گردو هم 
برای آقایان و هم برای بانوان، کمک به کاهش وزن، بهبود خواب، تقویت موهای سر، 
جلوگیری از بروز خطر سکته مغزی و حمله قلبی، تنظیم قند خون، ایجاد درخشندگی 
در پوست بدن و صورت، مقابله با استرس و کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه در بانوان 
و جلوگیری از بروز آلزایمر را می توان نام برد.  در عین حال کارشناسان توصیه می 
کنند افراد بویژه کودکان قبل از مصرف گردو برای نخستین بار به لحاظ احتمال وجود 
آلرژی مورد آزمایش قرار گیرند و نیز همیشه از گردوی تازه استفاده کنند زیرا گردوی 

سیاه و کهنه می تواند حاوی مواد سمی و مضر برای سلامت بدن باشد.

راهکاری مفید برای کبد چرب 
رییس مرکز تحقیقات گوارش و کبد بیمارستان شریعتی با تاکید بر کاهش وزن 

گفت: درحال حاضر تنها راهکار بهبودی کبد چرب رسیدن به وزن نرمال است.
علیرضا دلاوری فوق تخصص و رییس مرکز تحقیقات گوارش و کبد بیمارستان 
شریعتی ؛ با تاکید بر اینکه کبد چرب هیچ درمان دارویی خاصی ندارد، اظهار کرد: 90 
درصد موارد ابتلا به این عارضه ریشه در چاقی و مصرف غذای پر چرب به خصوص فست 
فودها دارد و اکنون کاهش وزن و رفع کامل چربی های شکم تنها راه کار بهبود کبد 
چرب است.   وی با تاکید بر اینکه جراحی هایی نظیر لیپو ساکشن یا لیپولیز و برداشتن 
چربی های شکم و پهلو هیچ تاثیری در بهبودی کبد چرب ندارد، گفت: این اقدامات 
تنها جنبه زیبایی داشته و صرفا چربی های زیر پوستی را برطرف می کند درحالیکه 
درمان کبد چرب، نیازمند کاهش چربی های داخل احشاء بدن است.   این فوق تخصص 
گوارش و کبد تصریح کرد: تقریبا یک الی دو سال بعد از کاهش وزن و رفع کامل چربی 
های شکمی، کبد چرب بهبود می بابد در غیر این صورت تغریبا با گذر یک دهه این 
عارضه تبدیل به سیروز کبدی می شود.   وی با اشاره به کاهش سن ابتلا به کبد چرب 
و گسترش آن در بین نوجوانان و جوانان بیان کرد: بر خلاف تصور عموم مردم تنها 10 
درصد از افراد لاغر دچار این بیماری می شوند که فعلا علت علمی مشخصی ندارد اما 
برخی تحقیقات از تاثیر فاکتورهای ژنتیکی در آن خبر می دهد.    دلاوری با بیان اینکه 
چیزی به نام فست فود کم چرب نداریم، اظهار داشت: بالاخره پنیر چرب موجود در 
تمام فست فودهای گیاهی و نظایر آن، تاثیری مانند سایر فست فودها را برای چاقی 
بدن ایفا می کنند که در این میان استفاده از درمانهای سنتی برای رفع کبد چرب نیز 
تاکنون استناد معتبر علمی نداشته ولی این درمان ها برای کمک به کاهش وزن موثر اند. 

این غذاها را هرگز در مایکروفر گرم نکنید 
آیا می دانستید برخی غذاهای خاص هستند که با قرار گرفتن در مایکروفر برای گرم 
شدن ممکن است سمی شوند؟ در این مقاله می خواهیم این غذاها را به شما معرفی 

کنیم.
 به گزارش سلامت نیوز ، سالها پیش بود که مایکروفر به آشپزخانه ها معرفی شد و 
خیلی زود به خاطر قابلیتش در گرم کردن سریع غذاها خیلی ها را به خود وابسته کرد. 
نسل جدید شاید حتی تصورش را هم نتواند بکند که بدون مایکروفر می توان هات 
چاکلت یا پاپ کورن درست کرد. با این حال هنوز بسیاری از ما به شکل اشتباهی از 
مایکروفر استفاده می کنیم. بله این را می دانیم که نباید داخل مایکروفر فویل آلومینیوم، 
ظروف فلزی یا پلاستیک قرار دهیم اما به همین اندازه گرم کردن بعضی غذاهای خاص 

هم با این وسیله می تواند خطرناک باشد.
 برای شروع، مایکروفر نمی تواند غذا را به صورت مساوی و یکسان بپزد که این یعنی 
برخی باکتری های موجود در غذا می توانند زنده بمانند. مایکروفر می تواند به صورت 
مستقیم به تولید برخی سموم سرطان زا کمک کند. برای اینکه خطر آسیب این وسیله 

به غذاها را کاهش دهید بهتر است این شش غذا را هرگز در آن گرم نکنید.
 1- تخم مرغ آب پز: چه با پوست چه بدون پوست، وقتی یک تخم مرغ آب پز داخل 
مایکروفر گذاشته می شود، رطوبت درونش باعث ایجاد بخار آب بیش از حدی می شود، 
درست مانند یک زودپز، تا نقطه ای که ممکن است تخم مرغ منفجر شود، ممکن است 
بدترش هم پیش بیاید و وقتی از مایکروفر در میاوریدش در دستانتان یا بشقابتان منفجر 
شود. برای جلوگیری از این اتفاقات قبل از گرم کردن تخم مرغ برای اینکه تبدیل به 

یک بمب نشود آن را قطعه قطعه کنید و یا بهتر اصلا داخل مایکروفر گرمش نکنید. 
2- شیر سینه مادر: بسیاری از تازه مادرها شیر خود را برای استفاده های بعدی 
منجمد و ذخیره می کنند. این روش تا زمانی که شیر داخل مایکروفر گرم نشود خوب 
است. درست همانطور که مایکروفر یک بشقاب غذا را نمی تواند یکسان گرم کند در 
مورد یک بطری شیر مادر نیز چنین قدرتی را ندارد در عوض نقاط داغی را ایجاد می 
کند که می تواند به شدت باعث سوختگی دهان و گلو نوزاد شود. همچنین گرم کردن 
شیر در بطری پلاستیکی امکان سرطان زا کردن آن را نیز به وجود می آورد. توصیه 
می شود شیر مادر یا هر نوع شیر دیگری را در قابلمه و ظروف مخصوص روی حرارت 

گرم کنید. 
3- گوشت های فرآوری شده: گوشت های فرآوری شده حاوی مواد شیمیایی و 
نگهدارنده هستند که به طول عمر و ماندگاریشان کمک می کند. متاسفانه مایکروفر 
کردن آنها باعث می شود این ترکیبات برای سلامتتان بدتر هم بشوند. گرم کردن 
گوشت های فرآوری شده با تشعشعات مایکروفر به شکل گیری اکسیداسیون کلسترول 
کمک می کند، مشخص شده است که این ماده از کلسترول خالص بیشتر به شریان 
ها آسیب می رساند. اکسیداسیون کلسترول همچنین مستقیما به بیماری عروق کرونر 
قلب مرتبط است. در مقایسه با دیگر روش های گرم کردن مایکروفر بیشتر از همه باعث 

ایجاد ترکیبات اکسیداسیون کلسترول در گوشت های فرآوری شده می شود. 
4- برنج: برنج، واقعا؟ مایکروفر کردن برنج به سادگی می تواند باعث مسمومیت غذایی 
شود. برنج نپخته حاوی هاگ هایی از باکتری است که می توانند در فرآیند گرم شدن 
زنده بمانند. همین که برنج را از مایکروفر بیرون بیاورید و در دمای اتاق قرار دهید، این 
باکتری ها دوباره به فعالیت ادامه می دهند و می توانند باعث ایجاد اسهال و استفراغ در 

فرد شوند. ) توجه کنید برنج های نیمه آماده منظور است ( 
5- مرغ: تمام ماکیان از جمله مرغ، حاوی سالمونلا هستند. بنابراین ضروری است که 
گوشت آن را کاملا بپزید تا این باکتری ها از بین بروند. از آنجا که مایکروفر نمی تواند به 
صورت کلی و برابر همه غذا را بپزد ممکن است در پایان پخت مرغ با مایکروفر تعدادی 
از باکتری های سالمونلا زنده بمانند. دیگر اینکه مرغ تراکم پروتئین بالایی دارد و بسیار 
مهم است که پروتئین ها در دمایی یکسان بشکنند. وقتی برخی از پروتئین ها کند تر 
یا سریعتر از دیگر انواع خود شکسته می شوند ممکن است دچار ناراحتی معده شوید. 

6- سبزیجات سبز برگ: اگر می خواهید کلم، کرفس یا اسفناج خود را برای مصرف 
بعدی کنار بگذارید، بهتر است دور بیندازیدشان تا بخواهید با مایکروفر گرمشان کنید. به 
دلیل تمرکز بالای نیترات در سبزیجات برگدار وقتی گرم می شوند ممکن است سمی 
شوند. به دلیل گرم شدن با مایکروفر، نیترات هایی که به صورت طبیعی شکل گرفته 
اند تبدیل به نیتروسامین می شوند که سرطان زا هستند. همین شرایط برای چغندر و 

شلغم که آنها هم سرشار از نیترات هستند صادق است.

یک خودروساز معروف آلمانی از طرح خلاقانه موتورسیکلت هوشمندی رونمایی 
کرده که می توان آن را نمایشی قدرتمند از آینده این صنعت به شمار آورد.

به نقل از یانکودیزاین، بی ام و به عنوان یکی از معتبرترین برندهای خودروسازی در 
دنیا که در زمینه طراحی و ساخت انواع موتورسیکلت نیز شهرت جهانی دارد از طرح 
اولیه محصولی متفاوت از حیث ساختار فنی و آیرودینامیکی رونمایی کرده که حیرت 
و تحسین کارشناسان این عرصه را به همراه داشته است. این موتورسیکلت غول پیکر 
Vision 100 نام دارد و هوشمند بودن مهمترین ویژگی آن به شمار می آید. در واقع 
این موتورسیکلت آنقدر هوشمند است که چشم انداز صنعت موتورسیکلت سازی 
 BMW جهان را دستخوش تغییرات شگرف کند. این فناوری جدید محصولی از
Motorrad است که نه تنها هوشمند است بلکه به عنوان یک سیستم حرکتی 
خودکار قابل اطمینان معرفی شده است. این موتورسیکلت به گونه ای طراحی شده 
که احتمال بروز تصادف با آن تقریبا صفر است. از این رو موتورسیکلت سوار به جای 
کلاه ایمنی از نوعی عینک فوق پیشرفته استفاده می کند که در واقع یک نمایشگر با 
کارایی زیاد است. نگاهی دقیق به ساختار این موتورسیکلت نشان از آن دارد که این 
محصول دسته کمی از ایده های علمی و تخیلی ندارد اما ازآنجا که بی ام و آن را ارایه 

کرده پیش بینی می شود روزی رنگ واقعیت به خود بگیرد.

این موتورسیکلت یک غول جذاب است

محققانی که گفته بودند سرعت نور متغیر است، اکنون 
به یک پیش بینی عددی دست یافته اند که اجازه می دهد 

نظریه شان را به آزمایش بگذارند.
از  بسیاری  سای تک،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
شده اند  ایجاد  ایده  این  اساس  بر  فیزیک  نظریه های 
که سرعت نور ثابت است. اما »جوآو ماگویجو« و دکتر 

»نیایش افشردی« تفکر متفاوتی دارند.

 Physical Review D آن ها در مقاله ای که در مجله
منتشر شده است، به توصیف یک عدد دقیق در شاخص 
طیفی پرداخته اند. این مدل می تواند برای تعیین معتبر 

بودن نظریه این دانشمندان استفاده شود.
همه ساختارهای جهان کنونی در پی ایجاد نوساناتی 
در جهان اولیه تولید شده اند. شاخص طیفی، سابقه ای از 
این نوسانات است که اکنون در تابش زمینه کیهانی ادغام 
شده اند. رقمی که »افشردی« و »ماگویجو« به آن دست 
یافته اند، 0.96478 است که به خوانش تخمینی مورد 

استفاده کنونی یعنی 0.968 بسیار نزدیک است.
نظریه »افشردی و ماگویجو« که می گوید سرعت نور 
متغیر است، اولین بار در اواخر دهه 1990 ارائه شد. 
این نظریه در آن زمان افراطی توصیف شد؛ اما اکنون 
که یک روش پیش بینی عددی توسعه داده شده، این 
نظریه ارزشمند شده است. اگر سرعت نور را متغیر در نظر 
بگیریم، می تواند نشانگر این باشد که سرعت نور در جهان 
اولیه بسیار بالاتر بوده و با گسترش جهان به مسافت های 
بسیار دورتری دست یافته است. همچنین از آنجایی که 

چگالی جهان تغییر کرده، سرعت نور نیز ممکن است به 
شیوه ای قابل پیش بینی کاهش یافته باشد.

مورد توجه ترین نظریه در مورد سرعت نور،  تورم است 
که تلاش دارد مشکل افق را با این ایده که جهان در زمان 
تولد متعادل بوده و سپس بطور ناگهانی گسترش یافته، 
حل کند. البته جهان در طول این گسترش یکنواخت 
باقی ماند. اگر نظریه تورم درست باشد، تائیدی بر نظریه 
اینشتین در مورد ثابت بودن سرعت نور و سایر قوانین 
شناخته شده فیزیک تا به امروز است. اما برای اثبات آن 
باید یک میدان تورم اختراع شود که شامل مجموعه 

شرایطی است که تنها در آن زمان وجود داشته است.
دکتر »نیایش افشردی« از فارغ التحصیلان دبیرستان 
تیزهوشان علامه حلی تهران و برنده مدال نقره المپیاد 
که  است  نروژ   )1375(  1996 سال  فیزیک  جهانی 
در  فیزیک  رشته  در  را  خود  کارشناسی  تحصیلات 
دانشگاه صنعتی شریف به پایان برده است. وی اکنون 
اخترفیزیکدان مؤسسه فیزیک نظری پریمیتر و استاد 

دانشکده فیزیک و نجوم دانشگاه واترلوی کانادا است.

چسب دما بالای درزگیر گازی با قابلیت توانایی ایجاد پیوند مناسب بین قطعات 
فلزی به سرامیکی یا شیشه توسط محققان دانشگاه صنعتی اصفهان ساخته شد. این 

چسب، در برابر حرارت مقاوم بوده و در برابر گاز نفوذ ناپذیر است.
الیاس شهسواری، سازنده این چسب با اشاره به قابلیت های مهم آن به خبرنگار 
ایسنا، گفت: چسب ساخته شده با ایجاد فرایند جوش قلیایی در مرز مشترک مواد 
سرامیکی، شیشه ای و فلزی می تواند مواد مذکور را در دمای )1250-600( درجه 
سانتیگراد در کنار یکدیگر بچسباند و دارای پایداری حرارتی مناسب )تست شده به 

مدت 650  ساعت( است.
وی افزود: این چسب علاوه بر اینکه می تواند در صنایع سرامیک و فلز مورد استفاده 
قرار گیرد، توانایی ایجاد یک پیوند مناسب بین قطعات فلزی به سرامیکی یا شیشه را 

دارد و مقاوم در برابر حرارت و نفوذ ناپذیر در برابر گاز است.
این فارغ التحصیل کارشناسی ارشد فیزیک دانشگاه صنعتی اصفهان تصریح کرد: 
مواد با قرار گرفتن در دماهای بالا )1250-600 درجه سانتیگراد( و تحت شارش 
گازهای مختلف با تشکیل فازهای کریستالی، خصوصیات فیزیکی و شیمیایی 
جدیدی پیدا می کنند از این رو عملیات حرارتی از اهمیت بسیاری در شاخه های 

مختلف علم و تکنولوژی برخوردار است.

وی افزود: به منظور تست پیل سوختی اکسید جامد و کنترل فلوی گاز هیدروژن 
در دمای نزدیک به 1000 درجه سانتیگراد موفق به ساخت چسب دما بالایی با 

قابلیت درزگیری گاز هیدروژن شده ایم.
شهسواری ادامه داد: این چسب از موادی تهیه شده که همگی در داخل کشور تولید 

و از لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه است.
این مخترع با اشاره به موارد کاربردی چسب دما بالای درزگیر گازی گفت: از این 
چسب تاکنون در راکتور تست پیل سوختی اکسید جامد صفحه ای و لوله ای برای 
اتصال پیل به بدنه سرامیکی، در فرایند کاشت دندان مصنوعی)ایمپلنت( برای اتصال 
روکش دندان)پرسلنت( به پایه فلزی آن و همچنین برای چسباندن ظروف سرامیکی 
استفاده شده است. شهسواری اظهار کرد: این اختراع با راهنمایی دکتر هادی سلامتی، 
عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی اصفهان و همکاری مجید جعفری دانشجوی مقطع 
دکتری، سید مجتبی رسولی و فیروزه نوایی کارشناس پروتزهای دندانی در گروه 

فیزیک تجربی دانشکده فیزیک دانشگاه صنعتی اصفهان به انجام رسیده است.
وی افزود: این پژوهش از مهر ماه سال 1392 تا آذر ماه سال 1394 به طول 
انجامید و در سال 1395 با شماره 89344 در سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

به ثبت رسید.

محققان موفق به کشف راه جدیدی برای توقف رشد 
جنین موش تا یک ماه در آزمایشگاه شده اند.

این یافته ها دارای پیامدهای بالقوه برای کمک به 
تولید مثل، پزشکی ترمیمی، پیری و حتی سرطان 

است.
نام  به  روشی  از  پژوهش  این  در  محققان 
بلاستوسیست استفاده کرده و قادر به متوقف کردن 

رشد در مراحل اولیه جنین موش بودند.
آنها  این کار را با استفاده از داروهایی که فعالیت ژن

mTor  )یک تنظیم کننده اصلی رشد سلول( را مهار 
می کند، انجام دادند.

بلاستوسیت به مرحله ای از مراحل جنینی )بین 3 تا 
5 روزه( از مهره داران گفته می شود. یک بلاستوسیست 

توده ای متشکل از 100 سلول و یا بیشتر است.
به طور معمول، بلاستوسیست تنها یک یا دو روز 
دوام خواهد داشت. اما بلاستوسیستی که در آن از 
مهارکننده های mTor  استفاده شده باشد، تا چهار 

هفته نیز زنده خواهد ماند.

جنین هایی که رشد آنها متوقف شده، پس از حذف 
مهارکننده های mTor مجددا رشد خود را از سر گرفته 
و به گفته محققان، هنگامی که این جنین ها در بدن 
یک مادر کاشته می شوند، می توانند به موش های سالم 
تبدیل شوند.محققان این پژوهش اظهار کردند که برای 
اثبات قطعی کارآیی این روش نیازمند انجام تحقیقات 
بیشتر بوده و اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش 
برود، از این روش می توان در تولید مثل، جلوگیری از 
پیری و درمان بیماری هایی مانند سرطان استفاده کرد.

داروی درمان روماتیسم مفصلی از مرگ سلول های مغزی افرادی که سکته مغزی 
کرده اند، جلوگیری می کند.

سکته مغزی پیامدهای مختلفی دارد. از جمله مرگ سلول های مغزی که به دلیل 
فقدان اکسیژن رخ می دهد و ممکن است  به اختلال در صحبت، درک سخنان و 

فلج اندام ها منجر می شود.
درهمین راستا در دانشگاه منچستر تحقیقی روی جانوران جونده ای انجام شد 
 )1Ra-IL( که دچار سکته شده بودند. محققان این دانشگاه داروی ضد تورمی به نام
را برای درمان حیوانات به کار بردند که برای درمان »آرتریت روماتوئید« یا همان 
روماتیسم مفصلی نیز به کار می رود. آنها متوجه شدند استفاده از این دارو مرگ 

سلول های مغزی را محدود می کند و علاوه برآن به تولید عصب های جدید در 
مغز بیمار نیز کمک می کند.

این گروه تحقیقاتی همچنین متوجه شدند جوندگانی که در مراحل اولیه پس 
از سکته با این دارو درمان شدند، دچار صدمات مغزی کمتری می شوند. علاوه 
برآن چند روز پس از درمان با این دارو، در بدن حیوان تعدادی اعصاب جدید نیز 

مشاهده شد.
محققان اعلام کرده اند در مراحل اولیه چند آزمایش کلینیکی که در دانشگاه 
منچستر انجام شده، این یافته ها مورد تایید قرار گرفته اند. اما در این زمینه به 

آزمایش های بیشتری نیاز است.

دانشمند ایرانی در پی به چالش کشیدن نظریه اینشتین

ساخت چسب دما بالای درزگیر گازی با قابلیت اتصال پیل به بدنه سرامیکی

پیدا کردن دکمه توقف رشد در جنین موش ها!

درمان سکته با داروی روماتیسم!

محققان کاربردی جدید برای پهپادها ارایه کرده اند. آنها از این سیستمهای پروازی 
برای بررسی وضعیت سلامتی والها استفاده می کنند.

به نقل  از پراوینس، محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا در کانادا از پهپادی مخصوص 
برای نمونه برداری از تراوشات خارج شده از والهای هامپک استفاده می کنند تا ضمن 
تجزیه و تحلیل دقیق محتوای موجود در آنها، سطح سلامتی این جانوران غول پیکر را 

به دقت مورد مطالعه قرار دهند.
در این ماجراجویی علمی بی سابقه پهپادی در ارتفاع 3 تا 4 متری والهای هامپک در 

سواحل جزیره ونکوور کانادا به کار گرفته شده است.
پهپادی که در این مأموریت به کار گرفته شده از یک فروند قایق تحقیقاتی به هوا 
برخاسته و با رساندن خود به اطراف محل تجمع والهای هامپک اقدام به نمونه برداری از 

تراوشات خارج شده از پشت این جانوران می کند.
پهپاد برای انجام این کار تا ارتفاع 45 متری از سطح آب اوج گرفته تا اشراف کاملی 

نسبت به تجمع والها پیدا کند.
در این پهپاد از نسل جدید باتریها استفاده شده تا بتواند برای مدت قابل توجهی به 

مانوردهی در آسمان بپردازد.
استفاده از پهپادها در توسعه تحقیقات مربوط به گونه های مختلف جانوری از جمله 
گونه های در معرض خطر انقراض از مدتها پیش آغاز شده و حالا در گامی فراتر از قبل از 

آنها برای تشخیص سطح سلامت والهای غول پیکر استفاده می شود.

استفاده از پهپاد برای تشخیص سلامت والها

سه شنبه -نهم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4157

چگونهسیستمایمنیقویتریداشتهباشیم؟
سیستم ایمنی بدن مجموعه فوق العاده ای است. باکتری 
های موجود در روده در حقیقت ارتشی قدرتمند برای مبارزه 
با عوامل مهاجم خارجی محسوب می شوند، اما قدرت این 

ارتش به تغذیه مناسب گره خورده است.
به گزارش عصر ایران، مصرف مواد غذایی مناسب می تواند 
از بیمار شدن شما پیشگیری کرده و هنگامی که بیمار شده 
اید نیز به بهبودی سریع تر منجر شود. با آغاز فصل سرما، 
بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا افراد بسیاری 
را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار می دهند و از این رو، 
تقویت سیستم ایمنی بدن از اهمیت هر چه بیشتر برخودار 
می شود. به گزارش "لیو استرانگ"، سیستم ایمنی بدن 
مجموعه فوق العاده ای است. باکتری های موجود در روده 
در حقیقت ارتشی قدرتمند برای مبارزه با عوامل مهاجم 
خارجی محسوب می شوند، اما قدرت این ارتش به تغذیه 
مناسب گره خورده است. و اگر بیمار شوید برخی مواد غذای 
می توانند به روند سریع تر بهبودی کمک کنند. در حقیقت، 
آنچه امروز مصرف می کنید، می تواند تعیین کند که آیا فردا 

بیمار می شوید یا خیر.
سیستم ایمنی بهترین خط دفاعی شما محسوب می شود

مبارزه بدن برای حفظ سلامتی از دهان آغاز می شود. بزاق 
دهان حاوی ضد میکروب های قدرتمندی مانند لیزوزیم، 
آلفا-آمیلاز و لاکتوفرین است. هر میکروبی که از این خط 
دفاعی عبور می کند، با اسید هیدروکلریک معده مواجه می 
شود. میکروب های عبوری از این خط دفاعی باید با پروتئین 
ها و ترکیبات شیمیایی در دستگاه گوارش که باکتری های 

بد را تجزیه می کنند، مواجه می شوند.
در نهایت، جمعیت باکتری های خوب بدن انسان وارد 
عمل می شوند. آنها از ورود باکتری های بد به جریان خون 
یا حضور در روده کوچک و روده بزرگ جلوگیری می کنند. 
این باکتری های خوب به نام پروبیوتیک شناخته می شوند.

ارتش باکتری های خوب خود را تغذیه کنید
دستگاه گوارش بیش از 70 درصد سیستم ایمنی بدن 
انسان را تشکیل می دهد. دستگاه گوارش منزلگاه باکتری 
های خوب روده محسوب می شود که با بسیاری از عوامل 
این  اگر دوست دارید  خارجی مهاجم مبارزه می کنند. 
باکتری ها به سود شما کار کنند باید به خوبی تغذیه شوند. 
مواد غذایی با تراکم مواد مغذی بالا و سرشار از فیبر باید مورد 
توجه قرار بگیرند. اما در مصرف مواد غذایی فرآوری شده، 
چربی ها و قند نباید زیاده روی کرد. بر همین اساس است 
که یک رژیم غذایی متعادل بهترین گزینه برای مبارزه با انواع 

مختلف ویروس ها و عفونت ها محسوب می شود.
به بیان دیگر، اگر رژیم غذایی شما نامناسب باشد، بیشتر 
مریض می شوید و هنگامی که مریض می شوید، مدت زمان 
بیشتری طول می کشد تا خوب شوید. یک رژیم غذایی 
ضعیف در شرایطی که بیمار هستید، تنها موجب تشدید 
بیماری می شود. در مقابل، تغذیه خوب و متعادل بدن را 
قادر می سازد تا دفاع قدرتمندتری در برابر میکروب های 

مهاجم داشته باشد.
پروبیوتیک ها و پروبیوتیک ها

پروبیوتیک ها فرمی از فیبر نیمه قابل گوارش محسوب 
می شوند. شما باید روزانه حداقل دو تا سه وعده مواد غذایی 
سرشار از پروبیوتیک ها را مصرف کنید. از جمله بهترین 
منابع غذایی حاوی پروبیوتیک ها می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
سبزیجات: مارچوبه، سیر، کنگر فرنگی، تره فرنگی، و پیاز

کربوهیدارت ها: جو، لوبیا، جو دوسر، کینوآ، چاودار، گندم، 
سیب زمینی و سیب زمینی شیرین

میوه ها: سیب، موز، توت ها، مرکبات، کیوی

چربی ها: دانه کتان و دانه چیا
همچنین، می توانید مصرف مکمل های پروبیوتیک را مد 
نظر قرار دهید، اما باید به این نکته توجه داشته باشید که 
آنها جایگزینی برای مواد غذایی واقعی که مصرف می کنید، 
محسوب نمی شوند. پیش از آغاز مصرف مکمل ها باید با 

پزشک خود مشورت کنید.
پروبیوتیک ها )خود باکتری ها( به حفظ سلامت بدن 
کمک می کنند و در صورت ابتلا به بیماری در تسریع روند 

بهبودی نقش دارند.
اگر فردی سالم هستید، روزانه یک تا دو وعده مواد غذایی 
سرشار از پروبیوتیک مصرف کنید و اگر در تلاش برای 
پیشگیری یا کاهش یک مشکل پزشکی هستید، می توانید 

تعداد وعده ها را افزایش دهید.
از دیگر منابع سرشار از پروبیوتیک ها می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
فرآورده های لبنی: ماست، پنیر و کفیر

سبزیجات تخمیر شده: ترشی، کلم ترش، کیمچی
سویای تخمیر شده: میسو، تمپه

موارد دیگر: سس سویا
مصرف زیاد پروبیوتیک به بدن در مبارزه با عفونت های 
ویروسی و باکتریایی کمک می کند. اما حتی سالم ترین رژیم 
غذایی نیز نمی تواند به صورت صد درصد در برابر تمامی 
عوامل مهاجم از شما محافظت کند و گاهی اوقات ما مریض 

می شویم.
چگونه روند بهبودی بیماری را تسریع کنیم؟

بارها گرفته شده است که درمانی برای سرماخوردگی 
وجود ندارد و دوره بیماری باید سپری شوید. اما حداقل می 
توانید روند بهبودی را تسریع کنید. برخی مواد غذایی می 
توانند به این کار کمک کنند که از آن جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
سیر: این ماده غذایی به عنوان یک آنتی بیوتیک طبیعی 
عمل می کند و شدت سرماخوردگی و دیگر عفونت ها را 

کاهش می دهد.
سوپ مرغ: سوپ مرغ مایعات و الکترولیت های لازم را 
برای بدن تامین می کند و می تواند حاوی ویژگی های ضد 
التهابی باشد که نشانه های سرماخوردگی را کاهش می دهد.

چای سبز: این نوشیدنی تولید پادتن های سلول B را 
تقویت می کند که به ما در خلاص شدن از شر پاتوژن های 

مهاجم کمک می کند.
عسل: این ماده غذایی دارای ویژگی های ضد باکتری و 
ضد میکروبی است و به تسکین سرفه کمک می کند. تنها 

چند قاشق عسل در یک فنجان چای سبز چیزی است که 
شما نیاز دارید.

تغذیه فرد سرماخورده یا تب دار چگونه باید باشد؟
آیا هنگامی که تب داریم نباید چیز زیادی بخوریم و به 
نوعی روزه دار باشیم؟ به عنوان مثال، هنگامی که به آنفلوانزا 
یا اسهال و استفراغ مبتلا می شویم، تمایل کمتری به خوردن 
غذا داریم. این به دلیل آن است که میکروب ها و عفونت های 
باکتریایی التهاب ایجاد می کنند که کاهش اشتها را در پی 
دارد. در نتیجه، اگر بدن به شما فرمان می دهد تا چیز زیادی 

نخورید، شاید بهتر باشد به این فرمان گوش دهید.
بیشتر وقت ها چه چیزی مصرف می کنید؟

اگر قصد دارید سیستم ایمنی بدن خود را به واقع تقویت 
کنید، باید به مواد غذایی که بیشتر وقت ها مصرف می کنید، 

توجه داشته باشید. به عنوان مثال:
چه میزان غذا می خورید؟ پرخوری یا کم خوری مداوم 
می تواند بر چگونگی واکنش سیستم ایمنی بدن به عوامل 
مهاجم تاثیرگذار باشد. اگر از رژیم غذایی متعادلی برخوردار 
نیستید، بهتر است دستیابی به این هدف را مد نظر قرار 
دهید. میزان چربی مصرفی شما چقدر است؟ مصرف مقادیر 
زیاد چربی )به ویژه چربی های اشباع شده و اسیدهای چرب 
امگا-6( می تواند به روده آسیب وارد کند و سیستم ایمنی 
بدن را در معرض خطر قرار دهد. از سوی دیگر، مصرف 
مغزهای  زیتون،  روغن  مانند  سالم  های  چربی  متعادل 
خوراکی، و آوکادو می تواند منبع خوبی از ویتامین E را 
تامین کند که در به حداقل رساندن خطر ابتلا به آنفلوانزا و 

عفونت های تنفسی موثر است.
زیاد قند مصرف می کنید؟ قندهای افزوده شده و رژیم 
های غذایی با گلیسمیک بالا می توانند کاهش عملکرد 
گلبول های سفید خون را موجب شده و به شکل گیری 

التهاب، و آسیب سیستم ایمنی منجر شود.
به اندازه کافی پروتئین مصرف می کنید؟ کمبود پروتئین 
و/یا فقر آهن و روی می تواند ایمنی کلی بدن را کاهش دهد.

به اندازه کافی میوه و سبزیجات مصرف می کنید؟ برای 
تامین ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز برای سیستم 
ایمنی بدن باید به میزان کافی میوه و سبزیجات مصرف 
کنید. از جمله مواد مغذی مورد نیاز می توان به آهن، روی، 
 A، منیزیم، منگنز، سلنیم، مس، اسید فولیک و ویتامین های

C، D، E، B6، و B12 اشاره کرد.
به خاطر داشته باشید که یک رژیم غذایی متعادل و سالم 
بهترین گزینه برای تقویت و پشتیبانی از سیستم ایمنی بدن 

و پیشگیری از ابتلا به بیماری محسوب می شود.



اجتماعی 6

استاندار قم: 

مردم از شبکه فاضلاب شهری استفاده کنند
استاندار قم با اشاره به این که با تکمیل طرح فاضلاب مناطق 3 و 6 شهری قم 50 
درصد کلان  شهر قم زیرپوشش شبکه فاضلاب قرار می گیرند، گفت: تنها حدود 24 
درصد مردم از این خدمات استفاده می کنند و 16 درصد هم همچنان بلااستفاده 

است و مردم از شبکه فاضلاب شهری استفاده کنند.
سید مهدی صادقی در بازدید از عملیات اجرایی طرح فاضلاب مناطق 3 و 6 شهری 
قم با اشاره به حجم سنگین عملیات اجرایی و هزینه های هنگفت طرح های فاضلاب، 
تاکید کرد: انصاف نیست با این حجم عملیات و بودجه و اعتبارات مردم در استفاده از 

شبکه جمع آوری فاضلاب در مناطقی که آماده بهره برداری است تعلل کنند.
وی ابراز امیدواری کرد: مردم همچنان که در گذشته همکاری های لازم را داشته اند 

در این خصوص نیز مشارکت داشته باشند تا هر چه زود اهداف طرح محقق شود.
استاندار قم سلامت و بهداشت محیط، استفاده از پساب فاضلاب در فضای سبز 
شهری و صنعت و صرفه جویی در مصرف آب شرب را از مزایای استفاده از شبکه 
جمع آوری فاضلاب برشمرد و اظهار داشت: لازمه این کار مشارکت مردم در استفاده 

از شبکه جمع آوری فاضلاب است.
وی با ابراز رضایت از روند اجرای طرح خاطرنشان کرد: در صورت همکاری سایر 
سازمان ها با روندی که هم اکنون این طرح دارد شاهد اتمام آن طبق برنامه زمان بندی 

خواهیم بود.
صادقی با بیان این که شهرداری باید منطقه را در اختیار پیمانکار طرح قرار دهد تا 
کار به سرعت انجام شود، گفت: شهرداری همکاری لازم را در این زمینه داشته است 
و اگر هم مشکلی باشد استان پیگیری خواهد کرد و اجازه نمی دهد تعللی در اجرای 

طرح به وجود آید.
 1۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب در مناطق 3 و 6 قم اجرا می شود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این بازدید به ارائه گزارشی از 
اجرای شبکه فاضلاب در مناطق و 6 شهر قم پرداخت و ابراز امیدواری کرد: با اجرای 

این طرح معضلات ناشی از دفع غیر اصولی فاضلاب در این مناطق برطرف شود.
علی جان صادق پور با بیان این که در اجرای این طرح 100 کیلومتر لوله گذاری به 
قطرهای 200 تا 600 میلی متر همراه با 15 هزار انشعاب فاضلاب پیش بینی شده 
است، خاطرنشان کرد: هزینه اجرای طرح شبکه فرعی فاضلاب در مناطق 3 و 6، 
نزدیک به 600 میلیارد ریال برآورد شده که از محل اعتبارات بانک توسعه اسلامی 

تامین می شود.
وی مناطق اجرای طرح را حد فاصل میدان نواب تا میدان زین الدین به سمت 
کمربندی امام علی)ع( و از ابتدای خیابان سوم خرداد تا بعثت و خیابان تهرانی مقدم 

به سمت شهرک فاطمیه تا حریم راه آهن عنوان کرد.
وی برخی از مشکلات پیش روی اجرای این طرح را مورد توجه قرار داد و گفت: 
با این وجود تاکنون بیش از 6 کیلومتر لوله گزاری در خیابان های انصار، تند گویان 
و مرصاد در منطقه سه و خیابان بعثت در منطقه 6 انجام شده و به زودی جبهه 

جدیدی نیز در خیابان حاجی زاده باز خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم، مدت اجرای این طرح را 24 ماه اعلام 
و تاکید کرد: با توجه به این که اعتبار این طرح از محل بانک توسعه اسلامی تامین 
می شود در صورت همکاری سایر دستگاه های استان، این طرح را در موعد مقرر به 
اتمام می رسانیم. وی از تمامی شهروندانی که در حوزه خدمات فاضلاب قرار گرفته اند 
و در فازهای قبلی امکان اتصال آن ها به شبکه فاضلاب فراهم شده، درخواست کرد 
هر چه سریع تر نسبت به خرید انشعاب و اتصال آن به شبکه جمع آوری اقدام کنند تا 

از سرمایه گذاری های صورت گرفته به نحوه مطلوبی بهره مند شوند.
صادق پور با بیان این که در حال حاضر مشترکین زیادی، با وجود اجرای شبکه 
فاضلاب نسبت به خرید و نصب انشعاب اقدام نکرده اند، تصریح کرد: در صورت ادامه 
روند خودداری شهروندان از خرید و نصب انشعاب فاضلاب که با تسهیلات ویژه ای نیز 
واگذار می شود، علاوه بر بی تاثیر بودن نتایج اجرای طرح ها، در رفع مسائل بهداشتی 

و زیست محیطی مشارکت نکرده اند.

شهردار قم تاکید کرد

لزوم تعامل و همکاری در پیشبرد
 برنامه های شهری

شهردار قم گفت: اگر با تعامل بتوانیم با مجموعه های مختلف فعال در قم برنامه های 
خود را پیش ببریم شاهد رشد و توسعه خوبی خواهیم بود.

بسیدمرتضی سقائیان نژاد اظهار کرد: هر کاری برای خود پستی و بلندی های مختص 
خود را دارد و با توجه به تجربه ای که وجود دارد اگر مسائل سیاسی و حزبی را آغشته 
به کار نکنیم و در فکر خدمت باشیم خداوند سختی های کار را برای ما آسان می کند.

شهردار قم با بیان اینکه دوره های مدیریتی من در جایگاه های مختلف معمولاً پایدار 
بوده است، گفت: اگر در زمان نتوانستن ها بتوانیم کاری کنیم ارزشمند است.

سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه معمولاً مجموعه های مدیریت شهری دچار چالش های 
مختلف هستند، تصریح کرد: ما باید یاد بگیریم که چطور با شورا همکاری کرده و در 
عین حال استقلال شهرداری ها را نیز حفظ کنیم و برنامه های شهری را پیش ببریم.

وی استقلال اجرایی شهرداری و تعامل با شورا را مواردی مهم در مدیریت شهری 
دانست و خاطرنشان کرد: قم چالش های بسیار زیادی دارد؛ در بخش محیط زیست و 

تشکیلاتی و طرح های عمرانی باید کارهای ویژه ای در این شهر صورت گیرد.
شهردار قم با اشاره به جایگاه قم به عنوان حرم اهل بیت و خاستگاه انقلاب اسلامی، 
تصریح کرد: اگر با تعامل بتوانیم با مجموعه های مختلف فعال در قم برنامه های خود 

را پیش ببریم شاهد رشد و توسعه خوبی خواهیم بود.

مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

پایان اصلاح هندسی تقاطع غیرهمسطح
 میدان 72 تن در قم

مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: پروژه اصلاح 
قوس یکی از رمپ و لوپ های تقاطع غیرهمسطح میدان 72 تن به طرف آزادراه قم- 

تهران در ابتدای سال جاری عملیاتی شد و در آبان ماه به بهره برداری رسید.
عباس فراهانی اظهار کرد: با توجه به ترافیک سنگین عبور وسایل نقلیه در اغلب 
ساعات شبانه روز و با هدف رفع گلوگاه ترافیکی، این اداره کل اقدام به اصلاح رمپ 
و لوپ های تقاطع غیرهمسطح  میدان 72 تن به طرف آزادراه قم - تهران به طول 
تقریبی یک کیلومتر کرد. مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم بیان کرد: برای اصلاح قوس رمپ و لوپ های تقاطع غیرهمسطح  میدان 
72 تن به طرف آزاد راه قم- تهران بیش از هفت میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.

وی با بیان اینکه در این پروژه عملیات خاکبرداری، تعویض آبرو، زیرسازی و روسازی 
انجام شده است، اضافه کرد: با توجه به ضرورت افزایش عرض رمپ مذکور این میزان 

از 4 الی 10 متر به صورت متغیر اجرا شد.
فراهانی در پایان ضمن اشاره به اینکه در مراحل انجام عملیات اصلاح قوس رمپ و 
لوپ تقاطع غیرهمسطح میدان 72 تن به طرف آزادراه قم- تهران هیچگونه انسدادی 
صورت نگرفت و اجرای عملیات با ترافیک روان صورت پذیرفت، گفت: تعریض رمپ 
تقاطع غیرهمسطح میدان 72 تن به طرف آزادراه قم- تهران موجب تسهیل در 
تردد خودروهای عبوری شده و متعاقب آن روانسازی ترافیک، صرفه جویی در وقت و 

مصرف سوخت را در پی خواهد داشت.

شهردار منطقه سه قم خبر داد

پیشرفت 80 درصدی احداث کمربند سبز 
حاشیه اتوبان امام علی)ع(

شهردار منطقه سه قم از پیشرفت 80 درصدی احداث کمربند سبز حاشیه اتوبان 
امام علی)ع( قم خبر داد.

رضا پوریافر با بیان اینکه اجرای کمربند سبز حاشیه اتوبان امام علی)ع( یکی از 
پروژه های ویژه ای است که تأثیر بسزایی در تلطیف هوای قم و جلوگیری از ورود گرد 
و غبار به شهر دارد، اظهار کرد: با اجرای این پروژه خصوصاً در بخش شمالی قم بخش 

قابل توجهی از گرد و غبار ورودی از سمت شمال کاهش می یابد.
شهردار منطقه سه قم با بیان اینکه مساحت این محدوده کمربند سبز قم بیش 
از 14 هزار مترمربع است، افزود: تاکنون بخش عمده ای از اجرای این پروژه صورت 
گرفته و اقدامات نهایی در حال انجام است. پوریافر از پیشرفت 80 درصدی احداث 
کمربند سبز حاشیه اتوبان امام علی)ع( در این منطقه خبر داد و افزود: خاکبرداری، 

خاکریزی، لوله گذاری و کاشت نهال جزو بخش های مختلف این پروژه است.
وی با تاکید بر اینکه شهر قم از مشکل کمبود سرانه فضای سبز شهری و جنگلی 
رنج می برد، خاطرنشان کرد: با ایجاد فضای سبز مشکلاتی که در حوزه گرد و غبار در 

شهر به وجود می آید رفع شده و می توانیم تلطیف هوا را رقم بزنیم.
شهردار منطقه سه قم بیان کرد: در این محدوده که جزو فضای سبز جنگلی شهر 
محسوب خواهد شد درختانی متناسب با اقلیم قم و با سن بیش از پنج سال کاشته 

می شود که شاهد رشد سریع و کاهش مصرف آب نیز باشیم.

سه شنبه -نهم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4157

 امام رضا ع در سال 148 هجری قمری یعنی حدود 1250 سال 
پیش در شهر مدینه به دنیا آمد پدر ایشان امام موسی بن جعفر )ع 
(, یعنی امام هفتم شیعیان و مادرشان بانویی بزرگوار و خردمند به نام 
نجمه بود امام رضا ع در همان سالی زاده شد که پدربزرگ ایشان, 

یعنی حضرت امام جعفر صادق ع , به شهادت رسید
بازخوانی زندگانی امام علی بن موسی الرضا علیه السلام ، از ابتدا 
تا شهادت ، دارای نکات بسیار ارزشمند و آموزنده ای است. مدّت 
طولانی امامت امام علیه السلام از یک سو، و شکل گیری جریانات 
انحرافی و رخدادهای سیاسی از سوی دیگر، زندگی ایشان را از 

زندگی دیگر امامان ، ممتاز ساخته است.
امام رضا)ع( در سال 148 هجری قمری یعنی حدود )1250( سال 
پیش در شهر مدینه به دنیا آمد و روز آخر صفر 203هجری قمری به 
شهادت رسید. امام هشتم شعیان جهان همواره در زمان عمر با برکت 
خود با سخنان گهربارش درصدد سعادت مردم در دنیا و آخرت بود.

 ** نام های امام
نام ایشان )علی ( است، ولی بر اساس شیوه ای که در میان اعراب 
مرسوم است، به وی )ابوالحسن( می گفتند. این گونه اسمها را )کنیه( 
می نامند. علاوه بر نام و کنیه، گاه عنوان دیگری نیز به افراد می دهند 
که آن را )لقب( می گویند. امام هشتم دارای لقب های متعددی 
است. از جمله معروف ترین این القاب، )رضا(، )عالم آل محمد(، 
)غریب الغرباء(، )شمس الشموس( و )معین الضعفاء( است. نامیدن 
هر فرد به این نامها، یعنی اسم، کنیه و لقب دلیل خاصی دارد. گفته 
اند که وی را به این جهت )رضا( لقب داده اند که خدا از او راضی 
است. دوران کودکی و نوجوانی و جوانی امام در مدینه گذشت. اخلاق 
نیکو، دانش فراوان، ایمان و عبادت بسیار از ویژگی هایی بود که امام 

را مشخص می ساخت.
** شخصیت اخلاقی امام

از خوش اخلاقی امام سخن بسیار گفته اند. در این جا به چند 
نمونه آن اشاره می شود که امام در برخورد با مردم به چه نکات ریزی 
دقّت می کرده است. همه اینها برای ما درس )چگونه زیستن( است:

 ـهیچ گاه با سخن خود، دیگران را آزار نداد.
 ـسخن هیچ کسی را قطع نکرد.

 ـبه نیازمندان بسیار کمک می کرد.
 ـبا خدمتگزاران خود بر سر یک سفره می نشست و غذا می خورد.

 ـهمیشه چهره ای خندان داشت.
 ـهرگز با صدای بلند و با قهقهه نمی خندید.

 ـهنگام نشستن، هرگز پای خود را در حضور دیگران دراز نمی 
کرد.

 ـدر حضور دیگران هرگز به دیوار تکیه نمی زد.
 ـبه عیادت بیماران می رفت.

 ـدر تشییع جنازه ها شرکت می جست.
 ـاز مهمانان خود، شخصا پذیرایی می کرد.

 ـوقتی بر سر سفره ای می رسید، اجازه نمی داد تا به احترام او 
از جای برخیزند.

 ـبه پاکیزگی بدن، موی سر و پوشاک خود بسیار توجه داشت.
 ـبردبار و شکیبا بود.

اینها گوشه ای از اخلاق امام هشتم علی بن موسی الرضا )ع( بود. آیا 
با داشتن این اخلاق و رفتار نباید خدا از او راضی و خرسند باشد؟ و 
آیا سزاوار نیست که او را )رضا( بنامند؟ آیا کسی که خدا از او خشنود 
است، مردم از او خرسند نیستند؟ این گونه هست که نام )رضا( برای 

آن امام بزرگوار برازنده و سزاوار است.
** امام در نگاه شاعران

از همان دوران امام رضا )ع(، شاعران و نویسندگان در وصف 
بزرگواری آن حضرت بسیار سروده اند و نوشته اند و هریک به گونه 
ای آن امام را به نیکی وصف کرده اند. شاعری بود به نام )ابونواس( که 
در سرودن بسیار توانایی داشت. به او گفتند: تو درباره همه چیز شعر 
گفته ای، کوه و دشت و شراب و موسیقی را در اشعار خود ستوده 
ای، اما شگفتا که در باره موضوع مهمی مانند شخصیت والای امام 
رضا سکوت کرده ای ! در حالی که تو ایشان را خوب می شناسی و با 

اخلاق و رفتار و بزرگواری حضرت آشنایی کامل داری .
ابونواس ابتدا در پاسخ گفت: به خدا سوگند، تنها بزرگی او مانع از 
انجام این کار شده است، چگونه کسی چون من، درباره شخصیت 
برجسته ای همچون امام رضا)ع( شعر بسراید؟ آن گاه شعری گفت 
که چکیده معنی آن چنین است: از من نخواهید که او را بستایم، 
من را توان آن نیست تا انسانی را مدح کنم که جبرئیل خدمتگزار 

آستان پدر اوست.
شاعران فارسی زبان نیز در باره امام رضا)ع( سروده های فراوانی 

دارند.
** شخصیت معنوی امام

امام رضا)ع( از نظر توجه به مسائل معنوی و پرداختن به امور 
عبادی نیز برجسته بود. روایتها و داستانهای بسیاری از این جنبه 
زندگی امام در کتابهای تاریخی نقل شده که شنیدن آن برای همه 
ما جالب است. ما وقتی می بینیم که امام ما و پیشوایی که او را به 
رهبری خود پذیرفته و زندگی او را الگوی خود قرار داده ایم، این 
چنین عبادت می کند و این گونه به مسائل عبادی توجه دارد، خود 
نیز ناگزیریم که همان شیوه را پیروی کنیم و از همان روش درس 
بیاموزیم. در اینجا به چند نمونه از نکاتی که تاریخ نویسان در این 

زمینه مورد توجّه قرار داده اند اشاره می کنیم:
 ـشبها کم می خوابید و بیشتر شب را به عبادت می پرداخت.

 ـبسیاری از روزها را روزه می گرفت.

 ـسجده هایش بسیار طولانی بود.
 ـقرآن بسیار تلاوت می کرد.
 ـبه نماز اول وقت پایبند بود.

 ـغیر از هنگام نماز هم به مناجات به خدا انس داشت.
** شخصیت علمی امام رضا)ع(

امام رضا)ع( جایگاه علمی ویژه ای داشت. او از دانشی سرشار بهره 
مند بود و این برجستگی علمی او در رویارویی با دانشمندان ادیان 
و مذاهب دیگر، بهتر آشکار می شد. جلسات و محافلی که علما و 
دانشمندان مختلف گرد هم می آمدند و به بیان دیدگاهها و نظرات 
خویش می پرداختند، در آن زمان رونق خاصی داشت. حاکمان آن 
عصر، گاه برای جلوه دادن شکوه دربار خویش، گاه به منظور گرایش 
دانشمندان به دربار و زمانی برای این که بر عقیده کسی چیره شوند، 
در کنار مجالس دیگر، به برگزار کردن نشست های علمی نیز می 
پرداختند. این محافل که به جلسات )مناظره( معروف بود، بهترین 

مکان برای ابراز شایستگی های علمی افراد به شمار می رفت.
در عصر امام رضا )ع(، آن گاه که همه دانشمندان جمع می شدند 
و به گفت و گو می پرداختند و سرانجام در پاسخ دیگران فرو می 
ماندند، دست به دامان امام رضا)ع( می شدند تا بر حقانیت مطلب 
خویش گواهی دهند. یکی از مهم ترین و معروف ترین لقب های 
امام رضا )ع(، )عالم آل محمد( است. این که از میان همه امامان 
شیعه، حضرت امام رضا به این لقب شهرت یافته است، خود دلیل 
برجستگی آن امام از جهت دانشهای رایج در زمان خویش و یافتن 

فرصت برای آشکارسازی آن علوم است.
اباصلت که یکی از یاران امام است، از برادرزاده امام رضا )ع( روایتی 
نقل می کند که خواندنی است. او می گوید:امام موسی بن جعفر)ع( 
به فرزندانش می فرمود: برادرتان، علی بن موسی )یعنی امام رضا(، 
عالم آل محمد است... نیازهای دینی خود را از وی فرا بگیرید و آن 
چه را به شما آموزش می دهد، به یاد داشته باشید، زیرا پدرم امام 
صادق)ع( بارها به من می فرمود: عالم آل محمد در نسل توست و ای 

کاش من می توانستم او را ببینم.
عبدالسلام هروی نقل کرده که در بیشتر نشستهای علمی امام 
حاضر بوده و من هیچ کسی را از امام رضا )ع( داناتر ندیدم و هر 
دانشمندی که او را دیده به دانش برتر او گواهی داده است. در 
نشستهایی که گروهی از دانشوران و فقیهان و دانایان ادیان گوناگون 
حضور داشتند، بر تمامی آنها چیره شد، تا آن جا که همه آنان به 

ناتوانی علمی خود و برتری امام اعتراف کردند و گواهی دادند.
یکی از نکاتی که در بررسی شخصیت علمی امام مورد توجه 
همگان قرار گرفته و آن را بازگو کرده اند، این است که امام رضا )ع( 
با هر گروهی به زبان خودشان سخن می گفت و به تعبیر اباصلت، 
شیواترین و داناترین مردم به هر زبان و فرهنگی بود. اباصلت که 
خود این سخن را می گوید، از این تسلط امام به زبانهای مختلف 
شگفت زده می شود و این تعجّب خود را به امام اظهار می نماید 
و امام در پاسخ می فرماید: من حجت خدا بر مردم هستم. چگونه 
می شود چنین فردی زبان آنان را درک نکند؟ مگر نشنیده ای که 
امیرالمؤمنین علی )ع( فرمود: به ما )فصل الخطاب( داده اند، و آن 

چیزی نیست، جز آشنایی با زبان دیگران.
** شخصیت سیاسی امام رضا)ع(

تمام عمر امام رضا)ع(، چه آن زمان که هنوز به مقام امامت نرسیده 
بود و چه آن گاه که پس از شهادت پدر بزرگوارش حضرت امام 
موسی کاظم)ع(، مسئولیت امامت و رهبری شیعیان را بر عهده 
داشت، در زمان حکومت عباسیان بود. عباسیان با ادعای انتساب به 
پیامبر اکرم)ص( و با بهره گیری از احساسات مردم بر ضد امویان، 
توانستند آنان را از حکومت کنار بزنند و خود بر تخت فرمانروایی 
مسلمانان بنشینند. با سرکوب امویان، آنان دیگر قدرت و توانی 
نداشتند که خطر مهمی برای عباسیان به شمار روند. عباسیان تنها 
خطر برای حکومت خود را شیعیانی می دانستند که با فرمانبری 
از امامان معصوم، حاکمان آن روزگار را ناحق می شمردند و می 

کوشیدند تا آنان را از حکومت ساقط کنند.
بنابراین، دشمن شماره یک حاکمان عباسی ، امامان شیعه بودند 
و به همین دلیل است که همه امامانی که در روزگار این حاکمان 

ستمگر می زیستند، به دست آنان به شهادت رسیدند. عباسیان به 
اندازه ای بر شیعیان فشار آوردند و آنان را مورد تهدید و شکنجه و 
آزار و تبعید و آوارگی قرار دادند که حتی تاریخ نویسان نیز از بازگو 

کردن آن دچار شرمندگی شده اند.
هارون  با حکومت  رضا)ع(،  امامت حضرت  دوران  از  سال   10
همزمان بود. در این ده سال، موقعیت مناسبی برای مبارزه علنی 
و رسمی برای امام رضا)ع( پدید نیامد و بیشتر تلاش سیاسی امام 
به صورت پنهانی رهبری می شد، اما در گوشه گوشه سرزمین های 
مسلمانان جنبشها و قیامهای پیاپی شیعیان، حکومت عباسی را به 

تنگ آورده و هارون در برخورد با آنها دچار سردرگمی شده بود.
در میان همه حاکمان عباسی ، مأمون چهره ای دیگر داشت. او 
که برادر خود، امین را کشت تا خود به حکومت برسد، در برخورد با 
شیعیان و به ویژه شخص امام رضا)ع( از راهی دیگر وارد شد و شیوه 
ای دیگر را در پیش گرفت. به چند نمونه از اظهار نظر تاریخ نویسان 
درباره شخصیت پیچیده مأمون اشاره می شود تا دریابیم که امام 

رضا)ع( با چه انسان مرموزی روبرو بوده است.
یکی می گوید: مأمون از نظر دوراندیشی ، اراده قوی ، بردباری ، 
دانش، زیرکی ، بزرگی ، شجاعت و جوانمردی از همه عباسیان برتر 
بود. دیگری می نویسد: مأمون در عین حال که در مجالس عیش و 
نوش شرکت می جست، به کتاب و فلسفه و بحث و جدل و مناظره 
علمی و مباحث فقهی و... علاقه شدید داشت! دیگری می گوید: 
گاهی مانند یک دیندار دلسوز، مردم را به علت کوتاهی در نماز و فرو 
رفتن در لذات و پیروی از شهوات و... نکوهش می کرد و آنان را از 
عذاب الهی می ترساند و زمانی خودش در بزم خوشگذرانی و مجالس 

عیش و نوش شرکت می نمود.
یکی هم چنین اظهار می دارد: مأمون زیرک ترین حاکمان عباسی 
و داناترین ایشان به فقه و کلام بود.... و از این یک بشنو که می گوید: 
مأمون روزی ادعای تشیع می کرد و وجودش را لبریز از دوستی و 
عشق به علی )ع( نشان می داد و در فاصله ای اندک، نقاب از چهره 
برمی گرفت و تا آن جا پیش می رفت که حاضر نبود در مجلس او 
حتی از عنصر تبهکار و جلادی همچون حجاج بن یوسف، خرده 

بگیرند.
آیا همزمانی با چنین موجود پیچیده و ابهام آلودی که تلاشی جز 
پایداری بیشتر حکومت عباسی ندارد، اما در همان حال، بزرگترین 
مخالف خود، یعنی شخص امام رضا)ع( را به ولی عهدی خویش 
برمی گزیند، آسان است؟ به هرحال، مأمون با این خصوصیاتی که 
داشت، پس از رسیدن به قدرت، و به منظور پایدار ساختن ارکان 
حکومت خود، تصمیم گرفت با امام رضا)ع( به گونه ای دیگر برخورد 
نماید. پس، برای امام نامه نوشت و حضرت را به ولی عهدی خود 
منصوب کرد. امام ابتدا از پذیرش این امر خودداری فرمود اما پیگیری 
و پافشاری مأمون و خودداری امام، به آن جا انجامید که مأمون دو 
تن را به نمایندگی از سوی خود که در خراسان بود، روانه مدینه کرد 
و آنان در نزد امام هدف خود را چنین بیان کردند: مأمون ما را مأمور 
کرده که شما را به خراسان ببریم. امام هم که شیوه های حاکمان را 
می شناخت و می دانست مأمون که از کشتن برادر خود پروا ندارد، 

از این تصمیم خود دست بردار نیست، ناگزیر از ترک مدینه شد.
** هجرت امام به خراسان

امام رضا)ع( هنگامی که خود را ناچار به سفر یافت، برای این که 
ناخرسندی خود را از این سفر اعلام فرماید، چندین بار در کنار حرم 
مطهر پیامبر اکرم)ص( حضور یافت و به گونه ای به زیارت پرداخت 

که همگان فهمیدند این سفر مورد رضایت امام نیست.
یکی از شاهدان این ماجرا نقل می کند که امام را در حال زیارت 
دیدم، نزدیک رفتم و برای این که امام در آستانه سفر است به ایشان 
شادباش گفتم، اما حضرت چنین پاسخ داد: مرا به حال خود بگذار! 
من از جوار جدم پیامبر)ص( خارج می شوم و در غربت از دنیا خواهم 

رفت!
پس از آن هم، امام همه اقوام و نزدیکان خود را فراخواند و در جمع 
ایشان فرمود: بر من گریه کنید! زیرا دیگر به مدینه بازنخواهم گشت. 
این امر نشان می دهد که امام با نقشه شوم مأمون آشنا بوده، ولی 

راهی جز پذیرفتن تصمیم وی نداشته است.

امام به همراه فرستادگان مأمون مدینه را پشت سرگذاشته، رهسپار 
خراسان شد. بنا به فرمان مأمون، مسیر امام از مدینه تا خراسان، به 
گونه ای تعیین گردید که مردم شهرهای شیعه نشین از دیدار امام 
محروم شوند. زیرا اگر شیعیان موفق می شدند از نزدیک امام خود را 
زیارت کنند و با ایشان دیدار نمایند و از سخنان آن حضرت بهره مند 
شوند، بیش از پیش به وی ارادت می یافتند و این خود خطر بزرگی 
برای حکومت مأمون به شمار می آمد. بنابر این، شهرهای کوفه و قم 
از مسیر سفر امام حذف گردید. اما در این که امام از کدام مسیر به 
خراسان و شهر مرو رسیده است، میان تاریخ نویسان اختلاف است. 

خلاصه مسیرهایی که برای این سفر نقل شده از این قرار است:
 ـمدینه، بصره، اهواز، فارس )شیراز(، اصفهان، ری ، سمنان،   1

دامغان، نیشابور، توس، سرخس، مرو.
 ـمدینه، بصره، اهواز،اصفهان، کوه آهوان، سمنان، نیشابور، توس،   2

سرخس، مرو.
توس،  نیشابور،  طبس،  یزد،  اهواز،اصفهان،  بصره،  مدینه،   ـ  3

سرخس، مرو.
 ـمدینه، بصره، اهواز، فارس )شیراز(، کرمان، طبس، نیشابور،   4

توس، سرخس، مرو.
** حدیث سلسلة الذهب

امام رضا)ع( در این سفر تاریخی ، هر جا که توانست کوشید تا مردم 
را با اسلام، قرآن، تشیع، اخلاق اسلامی ، آرمانهای دینی و احکام 
مذهبی آشنا سازد. از جمله مهمترین فرازهای این سفر، توقف امام 
در نیشابور و سخن تاریخی ایشان در جمع گروه بسیاری از مردم و 
حدیث شناسان این شهر است. حدیث سلسلة الذهب این است که 
خداوند فرمود: کلمه لا اله الا الله دژ استوار من است. هر کس که 
وارد آن دژ شود از عذاب من ایمن خوهد بود. با شرایط آن... و من 

از شرطهای آن هستم.
** امام رضا در خراسان

امام رضا)ع( وارد شهر مرو، مقر حکومت مأمون شد. مأمون مجلسی 
آراست و در آن امام را در مراسمی رسمی ، به ولی عهدی خود 
منصوب کرد. حضرت در آن مجلس، حکم مأمون را گرفته، بر آن 
یادداشتی نوشت و با تیزبینی و درایتی که برخاسته از مقام امامت 
ایشان بود، به ارزشهای والای اسلامی اشاره نمود و در برابر دسیسه 
ای که مأمون چیده بود با یاد و نام اهل بیت علیهم السلام، حقانیت 
ایشان و تصریح به عمر کوتاه خود، فهماند که این منصب را با انگیزه 
شخصی نپذیرفته و تنها عامل قبول این سمت، پافشاری مأمون بوده 

است.
برخوردهای حکیمانه امام با این مسأله، چه در طول سفر و چه 
در ایام اقامت در مرو، سبب شد تا بر خلاف پندار مأمون، امام بیش 
از گذشته در میان مردم شناخته شود و در دل ایشان جای گیرد.. 
این امر موجب این شد که مأمون در فاصله ای نه چندان دراز، از 
ترفند شکست خورده خود احساس ناراحتی کند و در اندیشه محدود 
ساختن فعالیت های امام و حتی از میان بردن ایشان فرو رود. یکی 
از نشانه های این امر، جلوگیری وی از برپایی نماز عید فطر به امامت 

حضرت رضا علیه السلام است.
** شهادت امام رضا)ع(

مأمون که روز به روز گرایش بیشتر مردم به امام رضا)ع( را می 
دید، در برابر هم مسلکان خود، یعنی خاندان عباسی هیچ بهانه ای 
نداشت. پس تصمیم گرفت راهی بغداد شود تا از نزدیک با ایشان 
به گفت و گو بنشیند. اما آیا او در این سفر چه ارمغانی برای آنان به 
همراه داشت؟ آیا می توانست امام را از ولایتعهدی برکنار کند؟ آیا 
می توانست بیعت گسترده ای که از مردم گرفته بود، نادیده بگیرد؟ 
آیا می توانست واکنش مردم به برکناری امام را تحمل کند؟ آیا می 
توانست در برابر ناخرسندی انبوه شیعیان و پیروان امام، دلیل قانع 
کننده ای بیاورد؟ این جاست که باردیگر مأمون چهره واقعی خود را 
نمایان می سازد و به خشونت پنهان و سیاست بازی روی می آورد.

او نخست، وزیرش فضل بن سهل را می کشد و بر جنازه او اشک 
می ریزد و برای یافتن قاتلان او جایزه تعیین می کند و آن گاه که 
آنان را دستگیر می کنند، آنان شهادت می دهند که مأمون خود به 

این کار فرمان داده است، اما او ناباورانه آنان را می کشد.
سپس برنامه حذف امام رضا)ع( را دنبال می کند، اما می کوشد که 
این برنامه را به گونه ای عملی سازد که دامان خود او از این امر پاک 
نشان دهد. پس در راه سفر به بغداد، در توس توقف می کند و در 
همان جا با خوراندن انار یا انگور زهرآلود به حضرت، امام رضا)ع( را 
مسموم می سازد و مانند آن چه پس از قتل فضل بن سهل کرد، در 
این جا نیز بر پیکر پاک امام اشک می ریزد و حضرت را در کنار قبر 

پدر خود هارون الرشید دفن می کند.
امام رضا)ع( پیشتر، شهادت خود به دست مأمون را به برخی از 
یاران خود گوشزد کرده بود. از جمله یک بار به دو تن از اصحاب 
خویش فرموده بود: اینک هنگام بازگشت من به سوی خدا فرا رسیده 
و زمان آن است که به جدم رسول خدا)ص( و پدرانم بپیوندم. تومار 
زندگی ام به انجام رسیده است. این حاکم خودکامه )مأمون( تصمیم 

گرفته است که مرا با انگور و انار مسموم به قتل برساند.
در میان نقل قول های گوناگون درباره روز و ماه و سال شهادت امام 
رضا)ع(، مشهورتر آن است که حضرت در روز جمعه، آخر ماه صفر 
سال 203 هجری قمری به شهادت رسیده، در حالی که 55 سال 
از عمر مبارک امام سپری شده است. محل شهادت امام هم به گفته 
همه تاریخ نویسان، شهر توس و محل دفن ایشان نیز در باغ حمید 
 ـمحل شهادت امام  بن قحطبه در سناباد بوده که بعدها )مشهد الرضا

رضا علیه السلام( نام گرفته و اینک به نام مشهد شهرت دارد.

به مناسبت سالروز شهادت امام علی ابن موسی الرضا )ع(

امامرضا)ع(ازولادتتاشهادت

معاون اورژانس استان قم  :

انحراف اتوبوس در اتوبان قم - تهران 
حادثه آفرید

معاون اورژانس استان قم  گفت :انحراف یک دستگاه اتوبوس اسکانیا در اتوبان قم - 
تهران منجر به وقوع حادثه و مجروح شدن 14 نفر شد.

مهدی فراهانی در گفتگو با خبرنگار ما اظهارداشت : یک دستگاه اتوبوس که از آبادان 
به سمت تهران در حرکت بود در ساعت 3 بامداد روز یکشنبه در کیلومتر 40 آزادراه 
قم - تهران از جاده منحرف شد که این حادثه 14 نفر مجروح بر جای گذاشت. وی 
ادامه داد :بر اساس این گزارش با وقوع این حادثه بلافاصله چهار دستگاه اورژانس از قم 
به محل حادثه اعزام شدند که چهار مجروح به مراکز درمانی منتقل و 10 مجروح هم 
در محل به شکل سرپایی مداوا شدند. فراهانی  اضافه کرد :این اتوبوس اسکانیا بعد از 
برخورد با تیر چراغ برق و گاردریل با عبور از باند مخالف از جاده خارج شده است که 

علت اولیه این حادثه خواب آلودگی و خستگی راننده عنوان شده است.
فرشته آهنین مانع قطع دست یک راننده شد

 وی تصریح کرد :در حادثه ای دیگر که قبل از ظهر یکشنبه رخ داد، واژگونی 
خودرویی در محور قم - اراک منجر به مصدومیت شدید راننده خودرو شد که پس از 
این حادثه عوامل اورژانس 115 قم به سرعت خود را به محل حادثه رساندند. معاون 
اورژانس استان قم   ادامه داد :با توجه به له شدگی دست راست این راننده از ناحیه 
بازو، به سرعت بالگرد اورژانس 115 قم به محل حادثه اعزام تا مصدوم را به بیمارستان 
شهید بهشتی قم منتقل کند. وی خاطرنشان کرد :پس از این انتقال و انجام مراحل 
اولیه درمان و ضمن هماهنگی با اورژانس کشور، بالگرد اورژانس 115 قم مجدد به پرواز 
درآمد و این مصدوم را به منظور پیوند دست به بیمارستان امام خمینی)ره( اعزام کرد.

فراهانی ادامه داد :مجروح توسط بالگرد اورژانس، بیمارستان شهید بهشتی را به مقصد 
بیمارستان امام)ره( تهران به امید پیوند موفق دست ترک کرد که با سرعت عمل کادر 

پروازی و عوامل اورژانس 115 قم همراه بود.

در  ایران  اسلامی  جمهوری  آهن  راه  عمومی  روابط   
قطارهای  برخورد  سانحه  گزارش  جزییات  اطلاعیه ای 
را  مورخ 5/9/95  هفتخوان  گرداب-  بلاک  در  مسافری 

منتشر کرد.
به گزارش مهر، براساس گزارش روابط عمومی شرکت راه 
آهن جمهوری اسلامی ایران درباره جزییات سانحه برخورد 
دو قطار مسافری، در ساعت 7:22 صبح روز 5/9/95، قطار 
مسافری سمنان - مشهد شماره 3242 )متشکل از لکوموتیو 
شماره 1557 و 5 دستگاه سالن مسافری( در بلاک گرداب 
- هفتخوان )کیلومتر 291( به انتهای قطار مسافری تبریز - 
مشهد شماره 4802 )متشکل از لکوموتیو شماره 1622 و 
13 دستگاه سالن مسافری( که به دلیل مشکلات ناشی از 
برودت هوای سرد و ترمز خود به خودی قطار متوقف شده 
بود، برخورد می کند که  در این حادثه متاسفانه تعدادی از 
مسافران و ماموران قطار جان خود را از دست داده و تعدادی 

از مسافرین نیز دچار مصدومیت می شوند.
براساس این اطلاعیه در این سانحه لکوموتیو 1557 از 
خط خارج، واژگون شده و دچار حریق می شود و سه سالن 
انتهایی قطار تبریز- مشهد و 5 سالن قطار سمنان- مشهد 
نیز دچار حریق می شوند و هر دو بلاک زوج و فرد مسدود 

می شوند.
 توالی رخدادها تا وقوع حادثه طبق مستندات مندرج در 
این اطلاعیه به این ترتیب است که  در ساعت 6:14 مورخ 
5/9/95، قطار 4802 تبریز- مشهد با 432 نفر مسافر از 
ایستگاه گرداب به سمت هفتخوان حرکت می  کند که  
مطابق اطلاعات به دست آمده از سامانه ثبت وقایع، قطار 
مذکور از ساعت 6:32 به علت برودت هوا و ترمز خود به 

خود قطار؛ در کیلومتر 291 متوقف بوده است.
همچنین ساعت 7 صبح کشیک ماموران CTC و کنترل 

خاتمه یافته و ماموران جدید جایگزین می شود.
در ساعت 7:08 لکوموتیوران قطار 4802 تبریز- مشهد 

طی تلفنگرام شماره 1 سیار از طریق ایستگاه هفتخوان به 
کنترل ترافیک شاهرود اعلام می کند: "به علت یخ زدن ترمز 
قطار، در کیلومتر 291 متوقف هستیم که پس از رفع عیب، 

ادامه سیر خواهیم داد. "
در ساعت 7:08 قطار مسافری 3242 سمنان- مشهد با 
110 نفر مسافر وارد ایستگاه گرداب شده و در ساعت 7:09 

به صورت عبوری به ایستگاه هفتخوان حرکت می کند.
در ساعت 7:14 قطار مسافری سمنان- مشهد 3242، با 
  IB60 توجه به قرمز بودن چراغ بلاک میانی در پشت چراغ
متوقف و لکوموتیوران قطار با اعلام مراتب توقف و قرمزبودن 

چراغ از کارشناس CTC کسب تکلیف می کند.
کارشناس CTC شاهرود به صورت شفاهی از طریق 
بیسیم مجوز خاموش کردن سیستم ATC و ادامه سیر تا 

ایستگاه هفتخوان را به لکوموتیوران قطار سمنان- مشهد 
اعلام می کند و قطار در ساعت 7:18 از محل حرکت 
می کند. همچنین کارشناس CTC ضمن مکالمه با کنترل 

منطقه نسبت به گزارش خرابی IB61 اقدام می کند.
در ساعت 7:22 کنترلر کنترل ترافیک شاهرود، طی 
تلفنگرام به شماره 7761- 5/9/95 مراتب خرابی را به مامور 
علائم، اعلام می کند. ساعت 7:22 قطار مسافری 3242 
سمنان- مشهد با سرعت Km/h 132 )سرعت مجاز در 
بلاک Km/h 140( با قطار 4802 تبریز-مشهد )متوقف( 
برخورد می کند. براساس مستندات موجود ماموران کنترل 
ترافیک شاهرود، ماموران اپراتور CTC، ماموران قطار 4802 
تبریز -مشهد و مامورین قطار 3242 سمنان-مشهد از جمله 

افراد درگیر در این حادثه بوده اند.

شرکت راه آهن گزارش اولیه حادثه برخورد دوقطار منتشر کرد؛

4نفر، مقصر اصلی حادثه برخورد دوقطار






